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اقتصادی

محمود حجتی وزیر پیشنهادی جهاد کشاورزی درباره 
عملکرد این وزارتخانه در دولت یازدهم گفت: در سه تا چهار 
سال گذشته تولید محصولات کشاورزی در کشور از 97 

میلیون تن به 118 میلیون تن افزایش یافته است. 
وزیر پیشنهادی جهاد کشاورزی در دولت دوازهم، صبح 
روزپنجشنبه در سومین روز از جلسه رای اعتماد مجلس 
شورای اسلامی، افزود: تراز غذایی کشور براساس آمار گمرک 
در سال 1392 منهای 8.1 میلیارد دلار بود که با تلاش همه 
دست اندرکاران، این تراز اکنون به 3.1 میلیارد دلار رسیده 
است.حجتی یادآورشد: این عملکرد نشان می دهد که در 
این مدت، صادرات مواد غذایی پنج میلیارد دلار افزایش و یا 
واردات کاهش یافته استوی با بیان اینکه از کودکی همواره 
با کشاورزی فاصله نداشتم، گفت: امروزه در بخش کشاورزی 
صدها رشته وجود دارد و داشتن مدرک تحصیلی در همه 
این رشته ضروری نیست؛ باید در این بخش نتیجه ها، 

عملکردها و شاخص های مثبت را پیگیری کنیم.
** در پرداخت طلب گندمکاران به روز هستیم 

وی پرداخت طلب گندمکاران را دغدغه همه دانست و 
گفت: پرداخت طلب گندمکاران دغدغه دولت، نمایندگان و 
همه دست اندرکاران است.حجتی در ادامه افزود: نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی، دربودجه امسال هشت هزار میلیارد 
تومان را پرداخت طلب گندم کاران پیش بینی کرده اند در 
حالی که با توجه به ظرفیت خزانه باید بخشی از طلب آنها 
از بانک ها و بخشی دیگر از فروش گندم تامین شود و ما 
همواره پیگیر این مساله ایم و در این زمینه هم اکنون 50 

درصد به روز هستیم.
وزیر پیشنهادی جهاد کشاورزی در دولت دوازهم افزود: 
ما آرام آرام در حال پرداخت بخشی از 50 درصد دیگر نیز 
هستیم و حتی طلب فروردین و اردیبشهت ماه گندم کاران را 

پرداخت کرده ایم و خرداد ماه نیز آغاز شده است.
** رشد 30 درصدی تولید چای

حجتی با اشاره به پرداخت طلب چایکاران افزود: ما موفق 
به پرداخت 70 تا 80 درصد طلب چایکاران نیز شده ایم 
و با هماهنگی با خزانه در تلاشیم ما بقیه آن را پرداخت 
کنیم.وی تاکید کرد: صنعت چای این افتخار را دارد که در 
2 و 3 سال گذشته 30 درصد افزایش تولید داشته و هیچ 
مقدار از این محصول روی دست تولیدکنندگان نمانده است 
و حتی چایی سنواتی در چهار سال گذشته نداشتیم و این 
افتخار بزرگی برای دولت یازدهم است.به گفته وی، در سال 
گذشته 12 هزار میلیارد تومان خسارت محصولات کشاورزی 
به تولیدکنندگان پرداخت شده است و با بیمه کشاورزی که 
یک بیمه حمایتی است تولیدات کشاورزی کشور تحت 

حمایت قرار داشته است.
وزیر پیشنهادی جهاد کشاورزی بیان کرد: هر سرمایه ای که 
در معرض خطر قرار دارد باید تحت پوشش مدیریت بحران 
و مدیریت ریسک قرار گیرد و ما تلاش کردیم در طول چهار 
سال گذشته مدیریت بیمه را برای محصولات کشاورزی در 

نظر بگیرم.
** تحقق اقتصادی مقاومتی و اجرای برنامه ششم 

توسعه برنامه چهار سال آینده
بخش  گذشته  سال  چهار  عملکرد  به  اشاره  با  حجتی 
کشاورزی یادآورشد: ما در این مدت نقاط ضعف و یا قوت 
زیادی داشتیم و امیدواریم اگر توفیق ادامه راه داشتیم با 
حمایت دولت و مجلس بتوانیم با لطف الهی همه مشکلات 

کشاورزان را در کشور برطرف کنیم.

وزیر پیشنهادی جهاد کشاورزی گفت: برنامه ما در دولت 
دوازهم در دو بخش برنامه کلی راهبردی و اجرای برنامه 
های اقتصادی مقاومتی در برنامه ششم توسعه خواهد بود 
تا بتوانیم در صورت تامین منابع در بلند مدت و میان مدت 

تحقق اقتصاد مقاومتی را در این بخش فراهم کنیم.
** افزایش بهره وری در تولید گندم 

وی گفت: تولید گندم با افزایش بهره وری در طی چهار 
سال گذشته مواجه بوده است؛ در گندم با افزایش بهره وری 
و کاهش سطح تولید توانستیم به خودکفایی برسیم و این در 

حالی بود که میزان آب مصرفی را کاهش دادیم.
حجتی با اشاره به تولید سایر محصولات کشاورزی ، افزود: 
در تولید شکر و گندم هم توانستیم به افزایش قابل توجهی 

برسیم.
** افزایش تولید پنبه و دانه های روغنی 

وی ادامه داد: در سال 92 معادل 92.2 هکتار زمین زیر 
کشت پنبه بود که امسال مساحت کشت به سه هزار و 700 
هکتار افزایش یافته است .وی میزان تولید پنبه در سال 95 
را 9هزار تن عنوان کرد و گفت: این مهم با بذر اصلاح شده 

پنبه تحقق یافت.
وی گفت: همچنین افزایش دانه های روغنی را به سه برابر 
افزایش دادیم که این مهم منطبق با اجرای اقتصاد مقاومتی 

است.
حجتی با اشاره به افزایش میزان تولید ابریشم در چهار سال 
گذشته از 100به 148 تن ،گفت:این افزایش ها مستلزم 
کارهای بسیاری است که انجام شده است.حجتی گفت: 
امسال 500هزار نهال توزیع می کنیم که این تولید بی 

نظیری است.
وی با اشاره به تولید سیب زمینی که یکی از نمایندگان 
مخالف از وی سئوال کرده بود، گفت: ظرفیت انبار و سردخانه 
برای سیب زمینی در سال 92 معادل 50هزار تن بود ، در 

حالیکه 800هزار تن تولید این محصول را در کشور داریم.
وی ادامه داد: امسال توانستیم میزان انبار را از 50هزار تن 
به 80 هزار تن برسانیم و 260 هزار تن هم در دست ساخت 

است.
** در کنار مزارع ، صنایع تبدیلی ایجاد شده است 

فرآوری  به  خود  سخنان  از  دیگر  بخشی  در  حجتی 
محصولات کشاورزی اشاره کرد و گفت:پیشتر برای 60هزار 
برای  اکنون  هم  که  داشتیم  فرآوری  زمینی  سیب  تن 

100هزار تن مجوز صادر شده است.
وی گفت: در بخش کشاورزی صنایع تبدیلی و تکمیلی را از 
مزرعه تا سفره دنبال می کنیم.وی میزان کل سردخانه های 
کشور را در سال 92 برابر 1.2 میلیون تن عنوان کرد و گفت: 
طی سه سال گذشته به همین میزان سردخانه افتتاح کردیم.

وی اظهار داشت: در روستاها در کنار مزارع صنایع تبدیلی 
را ایجاد کردیم.وی گفت: تمام مواردی نظیر خرید ماشین 
آلات که زیر بلیت انجام شده بود در این دولت مورد حساب 
و کتاب قرار گرفته است و موجودی انبار و حساب ها در 
دست سازمان برنامه و بودجه است.وزیر پیشنهادی جهاد 
کشاورزی گفت: نمی گویم در عرضه و تقاضا و یا نوسان در 
تولید مشکلی نداریم اما نوسانات در این چهار سال نسبت به 

گذشته بسیار کمتر بوده است.
وی میزان صادرات سیب زمینی در سال 92 را 30هزار تن 

و سال گذشته را 500هزار تن عنوان کرد.
**صادرات لبنیات 5 درصد رشد داشت 

وی با اشاره به صادرات لبنیات افزود: در چهار ماهه نخست 
با  و  لبنیات 30درصد رشد داشته است  امسال صادرات 
توانمندی که در این بخش سراغ دارم این میزان سالانه به 

900تا یک میلیارد تومان خواهد رسید.
وی گفت: طی چهار سال گذشته سالانه بیش از 5درصد 

رشد صادرات لبنیات داشتیم.
حجتی با اشاره به حمایت کشورهای توسعه یافته از بخش 
کشاورزی گفت: امریکا در یک برنامه 10ساله یک هزار 
میلیارد دلار و کشورهای OECD سالانه یک میلیارد دلار به 

این بخش کمک می کنند.
وی به سرمازدگی چند سال گذشته اشاره کرد و گفت: سال 
گذشته بخش زیادی از پرتقال کشور به دلیل سرمازدگی 
سوخت اما سر جمع با همه این مشکلات 8.7 میلیون تن 

خریداری کردیم.
** صادرات کشاورزی ، یک - پنجم کل صادرات 

غیر نفتی کشور است
پنجم کل  را یک  میزان صادرات بخش کشاورزی  وی 
صادرات غیر نفتی کشور عنوان کرد و گفت: بخش کشاورز 
ی از تامین سرمایه رنج می برد که هم اکنون بتدریج الگوی 
کشت را تغییر می دهیم.وی عمده ترین محور در بخش 
کشاورزی را افزایش بهره وری در این بخش عنوان کرد و 
گفت: این میزان حاصل افزایش بهره وری در این بخش بود.

وزیر پیشنهادی جهاد کشاورزی گفت: مهمترین موضوع در 
بهره وری استفاده بهینه در آب و خاک است که در آب 
موفق شدیم بهره وری آب را از 37درصد به 44درصد افزایش 
دهیم.حجتی بیان داشت: بیشترین سرمایه گذاری در دولت 
در بخش آب و خاک صورت گرفت که همه این اقدامات با 
تعامل مقام معظم رهبری، دولت و مجلس تحقق یافت.وی 
به کشت گلخانه ای اشاره کرد و گفت: هدف ما در بخش 
کشاورزی طرح های محوری است .نشاکاری را بجای بذر 
کاری ترویج دادیم و هم اکنون بذرهای منطبق بر دانش 
روز عرضه و تولید می کنیم.این بذرها در کاهش مصرف آب 
کمک بسیاری بود.وی با اشاره به افزایش بهره وری آب گفت: 
10سال قبل باید یک مترمکعب آب مصرف می کردیم و 
200 گرم شکر تولید می شد اما هم اکنون این میزان به 

600گرم رسیده است.
حجتی گفت: امروز کشاورزان ما با کارشناسان کشاورزی 
در ارتباط هستند و به شکل آنلاین با هم ارتباط دارند. می 
خواهیم در شبکه ملی سامانه ملی برای این بخش ایجاد 
کنیم.وی اظهار داشت: همچنین در آموزش بهره برداران کار 

وسیعی صورت گرفته است .
وی در خصوص تغییر کاربری زمین های کشاورزی و ویلا 
سازی گفت: طی دهها سال گذشته از کم اطلاعی کشاورزان 
استفاده شد که یکی از مشکلات ما بود و پیشنهادی را به 
مجلس دادیم . وی ادامه داد: براساس ماده 54 که مجلس 
مصوب کرد قرار شد بازرسی مجدد از این زمین ها صورت 
گیرد . با سرعت آیین نامه این ماده در دولت به تصویب رسید 
و ابلاغ شد .این موضوع در سطح استان از سوی سازمان ثبت 
اسناد و امور اراضی پیگیری می شود که سوابق را بررسی 
کنند و نظیر هیات منصفه قضاوت کنند و سازمان ثبت اسناد 
در آیین نامه مربوطه سند دولت را لغو و به نام بهره بردار کند.

پرونده در این خصوص زیاد است و هنوز بخش عمده بررسی 
ها مانده است.

حجتی وزیر پیشنهادی جهاد کشاورزی اعلام کرد

 افزایش تولید محصولات کشاورزی 
در دولت یازدهم 

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

حمایت از تولید، اولویت نظام بانکی 
رئیس کل بانک مرکزی از مدیران عامل بانک ها خواست بانک های عامل امسال نیز 

همانند گذشته ، تأمین مالی بنگاه های اقتصادی را مورد توجه جدی خود قرار دهند.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی طی سال گذشته مجموعاً 24.232 بنگاه تولیدی 
موفق به دریافت تسهیلات از شبکه بانکی کشور شدند. بر اساس گزارش ارایه شده از سوی 
وزارت صنعت،  معدن و تجارت از مجموع بنگاه های تامین مالی شده، تعداد 6.271 واحد 
نظارت شد، که نتیجه حاصله نشان می دهد تعداد اشتغال اضافه شده در حدود 10.073 
نفر می باشد که متعلق به 2.154 بنگاه اقتصادی است. همچنین میزان تولیدات تعداد 

2.073 بنگاه اقتصادی نیز افزایش داشته است.
بر همین اساس، رییس کل بانک مرکزی، ضمن تشکر از اقدامات به عمل آمده در سال 
1395 برای تأمین مالی بنگاه های اقتصادی کوچک و متوسط و اجرایی کردن منویات مقام 
معظم رهبری   )مدظله العالی   ( به منظور ایجاد رونق تولید و کمک به تحقق هدف رشد 
اقتصادی، تاکید کرد، امروزه حمایت از بنگاه های کوچک و متوسط یکی از اولویت های 
اساسی در رشد و توسعه اقتصادی بسیاری از کشورها به شمار می رود. این بنگاه ها نقش 
بسزایی در ایجاد اشتغال و فراهم ساختن بسترهای مناسب برای نوآوری دارند و با توجه به 
چابکی و انعطاف پذیری بیشتر آنها در مقابل نوسانات اقتصاد کلان در مقایسه با بنگاه های 
بزرگ و نیاز به نقدینگی کمتر، همواره در کانون توجه دولت ها، تامین کنندگان مالی، 

اقتصاد دانان و سرمایه گذاران قرار دارند.
سیف در این نامه خاطرنشان کرد، بهبود فضای کسب وکار یک کشور براساس معیارهای 
آسان یا دشوار بودن راه اندازی بنگاه های خرد تا متوسط ارزیابی می شود، همچنین 
نمی توان حضور برخی از بنگاه های کوچک و متوسط را در زنجیره تامین اقتصادی، رونق 
بنگاه های بزرگ و اصناف نادیده گرفت. از این رو با عنایت به اهمیت این گروه در اقتصاد 
کشور و وجود موانع مالی که در نهایت منجر به تضعیف عملکرد آنها شده است، پرداختن 

به موضوع تامین مالی بنگاه های کوچک و متوسط ضروری به نظر می رسد.
در نامه رییس شورای پول و اعتبار آمده است: اقتصادهای نوظهور دنیا در یک دهه اخیر 
از بنگاه های کوچک و متوسط به عنوان موتور محرک رشد اقتصادی خود استفاده کرده و 
نتیجه گرفته اند که توجه و حمایت از بنگاه های کوچک و متوسط می تواند در رونق تولید و 
خروج از رکود اقتصادی بسیار راه گشا باشد. ضمناً از آنجا که بنگاه های کوچک و متوسط 
بنابر مزیت ها و اقتضائات اقتصادی در تمام استان ها و در اقصی نقاط کشور پراکنده اند و 
باتوجه به اینکه تمام استان ها مورد حمایت این طرح قرار می گیرند، بنابراین تأمین مالی 
بنگاه های کوچک و متوسط می تواند تخصیص بهینه منابع محدود بانکی و توسعه متوازن 

درآمد و اشتغال را نیز به دنبال داشته باشد.
بر همین اساس در سال جاری بانک مرکزی تدوین سیاست های پولی و اعتباری را به 
منظور حمایت از بنگاه های کوچک و متوسط و همچنین دستیابی به اهداف مشروحه 
در مفاد تبصره )18( قانون بودجه کل کشور در سال 1396 مبنی  بر مردمی شدن 
اقتصاد، حداکثرسازی مشارکت اقتصادی، بهره گیری مؤثر از ظرفیت های عظیم جمعیت 
فعال کشور و بهره برداری مؤثر از مزیت های نسبی و رقابتی، به منظور ایجاد فرصت های 
شغلی جدید و پایدار، در اولویت قرارداده است. یکی از اقدامات صورت گرفته به منظور 
دستیابی به اهداف فوق، اصلاح و بازنگری دستورالعمل تأمین مالی بنگاه های کوچک و 
متوسط با اخذ نظرات شبکه بانکی کشور و همچنین با ملاحظه نگرانی های مطروحه از 
سوی نهادهای نظارتی درخصوص چک های برگشتی و بدهی های غیر جاری بوده که 
دستورالعمل موصوف طی نامه شماره 96.81160 مورخ 1396.2.20 به شبکه بانکی 

کشور ابلاغ شده است.
از  حمایت  موصوف،  دستورالعمل  در  تعیین شده  اهداف  اهم  کرد:  تاکید  سیف 
سرمایه گذاری های صورت گرفته از طریق تامین مالی طرح ها و پروژه های نیمه تمام با 
پیشرفت فیزیکی بیش از 60 درصد، تامین منابع مالی برای بهسازی و نوسازی بنگاه های 
صنعتی، معدنی و کشاورزی و همچنین حمایت مالی از اصناف تولیدی صنعتی، معدنی 
و کشاورزی می باشد. شایان ذکر است بسیاری از واحد های صنفی نیز در زنجیره عرضه 
محصولات بنگاه های کوچک و متوسط قرار دارند و در زمینه های مختلف تولیدی، توزیعی، 
کشاورزی و خدماتی فعالیت می کنند که بدون حضور آنها، اقتصاد کشور توان حرکت 
ندارد، بنابراین لازم است تأمین مالی این گروه از متقاضیان تسهیلات نیز در کنار بنگاه های 

کوچک و متوسط مورد اهتمام بانک ها قرار گیرد.
 رییس شورای پول و اعتبار، ضمن اشاره به عملکرد اعطای تسهیلات در سال گذشته به 
بنگاه های کوچک و متوسط تصریح کرد: شبکه بانکی کشور همگام با سیاست های دولت 
محترم، رسالت خویش را به نحو شایسته به انجام رسانده و با بهره گیری بهینه و هدایت 
صحیح منابع مالی موجود، تلاش خود را برای خارج کردن بنگاه های کوچک و متوسط از 
رکود و بهبود وضعیت رشد اقتصادی به ویژه در بخش صنعت کشور کرده است. به گفته 
عالی ترین مقام بانک، هرچند بخش عمده رشد اقتصادی سال 1395 مربوط به افزایش 
میزان تولید و صادرات گروه نفت بوده است لیکن، رشد اقتصادی بدون نفت نیز از رشد 
مثبت و روند رو به بهبودی برخوردار شده است، به گونه ای  که رشداقتصادی بدون نفت از 
3.1- درصد در سال 1394 به رشد 3.3 درصدی در پایان سال 1395 افزایش یافته است و 
در مجموع نشانگر پویایی بیشتر در بخش های غیرنفتی اقتصاد می باشد. بنابراین، اثربخشی 
در تحرک اقتصادی ناشی از سیاست های اعلامی بانک مرکزی و نظام بانکی و هدایت منابع 
به سمت فعالیتهای مثبت اقتصادی بوده و انتظار می رود با تداوم حمایت از تأمین مالی 
بنگاه های کوچک و متوسط در سال جاری، رشد اقتصادی در بخش های غیرنفتی و صنعت 
همچنان در مسیر افزایش استمرار یابد. سیف در پایان خاطرنشان کرد، آمار مأخوذه در 
چهارماهه ابتدای سال جاری درخصوص عملکرد شبکه بانکی کشور برای اعطای تسهیلات 
به بنگاه های کوچک و متوسط، قابل توجه نبوده و لازم است علیرغم محدودیت منابع 
و مشکلات و تنگناهای اعتباری موجود، به منظور جبران زمان از دست رفته، بررسی 
درخواست متقاضیان تسریع و در کوتاهترین زمان ممکن انجام شود. همچنین به منظور 
ارزیابی نتایج حاصل از اجرای طرح موردنظر، ضرورت دارد اطلاعات مربوط به عملکرد آن 

بانک به صورت هفتگی، به بخش اعتباری بانک مرکزی منعکس  شود. 

افزایش قیمت از سوی وزارت راه و شهرسازی نیست

پشت پرده افزایش قیمت مسکن مهرچیست؟
یک مقام مسئول گفت: قیمت مسکن مهر پردیس، به هیچ وجه از سوی وزارت راه و 

شهرسازی صورت نگرفته و این مسأله، زیاده خواهی برخی از انبوه سازان است. 
به گزارش شرکت عمران شهر جدید پردیس، سعید غفوری در خصوص تعیین قیمت 
واقعی مسکن مهر و شرایط تحویل و افتتاح واحدهای مسکن مهر این شهر، اعلام کرد: 
قیمت ساخت واحدهای مسکن مهر در کلیه فازهای شهر جدید پردیس براساس تفاهم 
نامه 3 جانبه و دستورالعمل های 1، 2 و 3 و کارهای مازاد نهایی، مقطوع و ابلاغ گردیده و 
به اطلاع متقاضیان رسیده است. بنابراین شرکت عمران و متقاضیان به هیچ وجه افزایش 

قیمت تحت هر عنوان را نپذیرفته و این مطلب زیاده خواهی برخی از انبوه سازان است.
وی افزود: البته اکثریت قریب به اتفاق سازندگان این موضوع را پذیرفته و مشغول 
ساخت و ساز شده اند و در حال تکمیل، افتتاح و تحویل واحد ها هستند؛ ضمن اینکه 
تنها انجمن انبوه سازان و شرکت توسعه شهرسازی ایرانیان است که مدعی افزایش 
قیمت شده است و این ادعا مسموع نیست. غفوری گفت: از نظر مالی تزریق بسیار 
مناسبی خصوصاً به پروژه انبوه سازان در فاز 5 شده؛ ضمن اینکه وزارت راه و شهرسازی 
در همه ادوار و بیشتر در این دولت به تکمیل، افتتاح و تحویل واحدهای مسکن مهر 
اهمیت داده است. به طور نمونه می توان به اقدامات وزارت راه و شهرسازی در افزایش 
تسهیلات از مبلغ 25 میلیون به 30 میلیون تومان و از مبلغ 30 میلیون به 40 میلیون 
تومان، دریافت و پرداخت یارانه بابت کمک به آماده سازی و خدمات زیربنایی، دریافت 
و پرداخت اوراق خزانه اسلامی حتی برای انجام  خدمات زیربنایی برای وزارت نیرو و 
شهرهای جدید و ... اشاره کرد. باقی مانده واحدها نیز که کار ساخت آن ها به اتمام 

نرسیده است کاملًا برعهده انبوه سازان می باشد.
وی گفت: وزارت راه و شهرسازی هیچ مشکلی برای پرداخت تسهیلات، آورده متقاضیان 
و به طور کلی تأمین منابع مالی پروژه ها ندارد و در صورتی که هر یک از پیمانکاران 
عملیات عمرانی را انجام دهند براساس پیشرفت فیزیکی تأیید شده از محل تسهیلات و 
آورده تامین مالی  خواهد شد؛ البته تمام واحدهای افتتاح شده دارای خدمات زیربنایی آب 
و فاضلاب و برق و گاز می باشند و این انبوه سازان هستند که بایستی واحدها را تحویل 

دهند و به مدت یک سال رفع نقص نمایند.
غفوری گفت: نه تنها قیمت ها افزایش نخواهد یافت بلکه از نظر شرکت عمران شهر 
جدید پردیس و متقاضیان با توجه به تامین بهنگام و مناسب منابع مالی به مجموعه 

مذکور، می بایست  تاخیرات غیر مجاز سازندگان و جرائم متعلقه محاسبه شود.

بانک صنعت و معدن وام ازدواج می دهد
بانک صنعت و معدن با پیگیری و هماهنگی اداره اعتبارات  بانک مرکزی به سامانه 

تسهیلات قرض الحسنه ازدواج متصل شد.
به گزارش بانک مرکزی، بانک صنعت و معدن از 24 مرداد ماه سال جاری در سامانه 
قرض الحسنه ازدواج فعال شده است و متقاضیان دریافت وام ازدواج می توانند، نسبت به 

انتخاب این بانک در سامانه اقدام کنند.
پیش از این 31 بانک و موسسه اعتباری شامل بانک ملی ایران، سپه، تجارت، ملت، 
صادرات ایران، مسکن، رفاه کارگران، کشاورزی، پارسیان، سامان، انصار، دی، توسعه تعاون، 
ایران زمین، حکمت ایرانیان، پاسارگاد، آینده، اقتصاد نوین، قوامین، شهر، گردشگری، 
قرض الحسنه مهر ایران، قرض الحسنه رسالت، پست بانک ایران، سینا، توسعه صادرات، 
بانک مشترک ایران و ونزوئلا و موسسات اعتباری ملل، کوثر و نور و همچنین صندوق 
کارآفرینی امید، در سامانه تسهیلات قرض الحسنه ازدواج پذیرفته شده بودند که با افزوده 
شدن »بانک صنعت و معدن« در این سامانه، تعداد بانک ها و موسسات اعتباری به عدد 

32 می رسد.
این سامانه از سال 88 زیر نظر بانک مرکزی راه اندازی شد تا با توجه به محدودیت منابع 
قرض الحسنه بانک ها و بالا بودن تقاضا برای تسهیلات ازدواج، منابع با مدیریت بهتری 

در کشور توزیع شود.
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دو رویکرد متفاوت در ورزشگاه تختی؛

چرا منصوریان از ماندن تا ۱۴۰۱ حرف زد

سرمربی تیم فوتبال استقلال درحالی صحبت از ماندن تا سال 1401 کرد که هواداران 
روی سکوها در حال تشویق علی دایی بودند و به نوعی اعتراض را به عملکرد استقلال 

نشان دادند.
 پنجشنبه شب در ورزشگاه تختی دو رویکرد کاملا متفاوت روی سکو و داخل میدان 
رقم خورد. آنجا روی سکوها هواداران »حیا کن و رها کن« سر دادند و »علی دایی« را 
تشویق کردند. در اتاق کنفرانس خبری اما منصوریان حرف از ماندن تا سال 1401 زد.

این دو نگاه کاملا با یکدیگر متفاوت بود اما کدام درست است؟ مسلما باید به مربیان 
فرصت داد اما مربی هم باید تغییرات را نشان دهد وگرنه او زمان نمی خرد و هوادار هم 

زمان را نمی فروشند.
تشویق علی دایی مفهوم ویژه ای دارد. تشویق دایی مدت ها نماد اعتراض در 
ورزشگاه ها بود و حتی در مترو هم به هنگام تاخیر ورود قطار مردم در آن دوران علی 

دایی را صدا می زدند تا اعتراض خود را نشان بدهند.
در واقع دایی صدای اعتراض بود. تشویق دایی در آن شب تختی هم همین اصالت را 
در پی داشت اما هوادار استقلال سعی داشت ضمن اعتراض به منصوریان و افتخاری به 

آنها نکته ای را نشان دهد.
 دایی نماد اعتراض و نماد پیشرفت

برای تولید تغییر و پیشرفت نیاز به زمان خیلی زیادی نیست. دایی تازه سه ماه است 
که به سایپا آمده و در این سه ماه رشد خوبی داشته است. او تیمش را زودتر از همه 

دیگران بست و به اردو رفت و کار کرد و کار کرد آن هم با بازیکنان بی نام و نشان.
حالا پس از سه ماه همان دایی استقلال را شکست می دهد و مدعی قهرمانی هم 
حتی هست آن هم با هزینه ای بسیار کمتر از استقلال. در استقلال اما یک سال و سه 
ماه از ورود منصوریان گذشته و استقلال نه تنها بهتر از یک سال و سه ماه قبل که در 
فینال حذفی بود و سوم لیگ نشده است بلکه بدترین آمارها را هم از خود به جای 

گذاشته است.
آمارهایی مثل این: چهار بازی و تنها یک گل زده، یا این یکی: چهار بازی و تنها یک 

برد، یا این: چهار بازی و صفر گل زده توسط مهاجمان.
درست در همین روزها اما منصوریان از سال 1401 حرف می زند. آنچه مسلم است 
اینکه اگر استقلال هم از نظر شکلی و هم از منظر نتیجه گیری رشد خوبی نشان ندهد 

این سکوها به او زیاد فرصت نخواهند داد و این اختلاف تفاوت زیادی خواهد داشت.

 پرسپولیس 1- سیاه جامگان 1؛ 

شب خط خطی آزادی !
سیاه جامگان با زیرکی جالب توجه و مخصوص اکبر میثاقیان موفق شد از تک 
موقعیت خود در نیمه دوم یک فرصت گل ایده آل ساخته و با یک امتیاز تهران را 

ترک کند.
بازی کاملا مالکانه پرسپولیس و ایجاد موقعیت های فراوان هم کمکی برای عبور از سد 

سیاه جامگان نکرد و در نهایت با تساوی این دیدار را به پایان رساند.
شاگردان برانکو خصوصا در نیمه دوم بارها صاحب موقعیت گلزنی شده بودند و 
می توانستند با پیروزی شیرین و کسب 12 امتیاز راهی دیدارهای آسیایی خود و 
جدال سرنوشت ساز با الاهلی عربستان شوند اما در نهایت اکبر میثاقیان با همان حربه 

همیشگی روی ضدحملات و دفاع توانست جشن خود در آزادی را برپا کند.

 ذوب آهن 0 - سپاهان 2؛

 تاجگذاری مجدد کرانچار!
تیم فوتبال سپاهان با دو گل برابر میزبان خود به پیروزی رسید تا موفق به کسب اولین 

سه امتیاز لیگ هفدهم در ورزشگاهی شود که خاطرات خوشی از آن در ذهن دارد.
دو نماینده ی شهر اصفهان در لیگ برتر با شرایط متفاوتی به مصاف هم رسیده 
اند؛ ذوب آهن با در دو دیدار خارج از خانه ی خود به تساوی دست یافته و یک 
پیروزی پر گل هم مقابل گسترش فولاد در فولادشهر کسب کرده است. در مقابل 
طلایی پوشان دو تساوی خانگی و یک شکست سنگین مقابل پدیده به این دیدار 

رسیده اند.
سپاهان امیدوار است پس از نزدیک به یک فصل دوری از ورزشگاه چندین ساله ی 
خود که دو بار هم عنوان قهرمانی لیگ را در آن کسب کرده، با پیروزی مقابل رقیب 
همشهری، پیروزی های خود را در لیگ هفدهم آغاز کند و ذوب آهن که زیر بازی در 
نقش جهان نرفت، قصد دارد با پیروزی در این دیدار به روند خوب خود در فولادشهر 

ادامه دهد.

تراکتور 2 - نفت 1؛

 انتقام و جبران به سبک ایران پوریان
تراکتورسازی با دو گلی که محمد ایرانپوریان به ثمر رساند، اولین پیروزی فصل خود 

را در ورزشگاه یادگار جشن گرفت.
تراکتورسازی و نفت در حالی به مصاف یکدیگر رفتند که تیم تبریزی 3 شکست 
متوالی را تجربه کرده بود. سرخپوشان تبریزی در روزی که به برد نیاز مبرم داشتند 
توانستند، عملکرد خوبی برجای بگذارند و در نهایت پیروز از زمین خارج شوند. در سوی 
دیگر میدان نفت عملکرد چندان مناسبی نداشت و گلی هم که به ثمر رساند، روی 

اشتباه مدافعان تراکتورسازی بود.

سایپا 1 - استقلال 0؛ 

پشتک های طلسم شکن!

استقلال در شبی که حملات زیادی انجام داد نتوانست برابر سایپا به امتیاز دست پیدا 
کند و با تک گل محمد عباس زاده بازی را به نارنجی پوشان واگذار کرد.

سایپا بعد از یک تساوی مقابل سپاهان و دو پیروزی برابر صنعت نفت آبادان و استقلال 
خوزستان، امشب هم موفق شد کار بزرگی انجام دهد و با پنالتی محمد عباس زاده 
استقلال تهران را با نتیجه یک بر صفر مغلوب کند تا بعد از پرسپولیس و پارس جنوبی 
جم، تنها به دلیل تفاضل گل کمتر در رده سوم جدول قرار بگیرد؛ استقلال نیز با فرصت 
سوزی های زیاد حتی به یک امتیاز در ورزشگاه تختی نرسید تا بیشتر تماشاگران این 

تیم علیه منصوریان شعار »حیا کن، رها کن« سر دهند.

پارس جنوبی 2 - نفت آبادان 1؛

جدال بهترین گلزن ها به سود نانگ
پارس جنوبی جم با پیروزی در دربی جنوب 10 امتیازی شد و کنار پرسپولیس و 

سایپا به صدر جدول رسید.
پارس جنوبی جم توانست با 2 گل در نیمه دوم شکست در نیمه اول را جبران کند و 

با کسب 3 امتیاز از دربی جنوب به صدر جدول کنار پرسپولیس برسد.

 سرمربی تیم فوتبال استقلال پس از شکست تیمش مقابل 
سایپا وعده ای عجیب داد!

علیرضا منصوریان در نشست خبری بعد از دیدار تیمش 
برابر سایپا اظهار داشت: بابت دیر آمدن به نشست خبری 
عذرخواهی می کنم، چون با هواداران جلسه داشتیم. از دایی 
هم که زودتر از من به نشست خبری آمد تشکر می کنم. به 

تیم سایپا نیز تبریک می گویم که به پیروزی رسید.
وی در ادامه یادآور شد: ما دو باخت در لیگ داریم که 
با پنالتی باخته ایم. ما در نیمه اول و بخشی از  هر دو را 
نیمه دوم دیدار مقابل سایپا، جدا از فضای بعد از پنالتی 
که روی ضدحملات حریف مان می توانست به گل برسد، 
در سایر دقایق بازی خوب بودیم. ما سعی کردیم پس از 
گل خوردن احساسی بازی نکنیم و تا دقیقه 85 هم سعی 
کردیم احساسی بازی نکنیم، اما بعد از آن وقتی زمان را 
از دست دادیم، رو به بازی مستقیم آوردیم. سرمربی تیم 
فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: ما برای بازی مالکانه در این 
بازی، زحمت کشیدیم و شرایط خوبی رقم زدیم. می دانیم که 
هواداران از این شکست ناراحت شدند، اما ما تمام تلاش مان 
را کردیم. وقتی توپ را به جلو می بردیم، توپ ما یا به بیرون 
می رفت یا به مدافعان برخورد می کرد. در رختکن به بازیکنانم 

گفتم که شما مردهای بزرگ هستید.
وی افزود: امکان ندارد تیمی تلاش کند و برنامه اصولی 
داشته باشد و نتیجه نگیرد. امکان دارد در نتیجه گیری فاصله 
بیفتد، اما در نهایت به نتیجه ختم خواهد شد. طرفداران ما 
در لحظاتی عصبانی شدند اما ما به هیچ وجه ناراحت نیستیم، 
چون کاملًا آنها را درک می کنم. من از هفت سالگی مانند 
می کنم   شکر  را  خدا  بودم.  سکوها  روی  هواداران  همین 
افتخارم این است که امروز روی نیمکت بزرگ ترین تیم آسیا 
نشسته ام. من هواداران را درک می کنم، چون دیشب بازی 
رئال مادرید و بارسلونا را دیدم که چطور هواداران عکس العمل 

نشان می دادند.
منصوریان در ادامه تصریح کرد: امیدمان به همین هواداران 
است و دست تک تک آنها را می بوسم. اشکال ندارد، اکنون 
آنها از دست ما ناراحت شدند. اینها همان هوادارانی هستند 
که در روزهای سخت من را حمایت کردند. برخلاف میل 
باطنی و روی دو پنالتی دو بازی مان را واگذار کردیم. اما 
فونداسیون این تیم را به نحوی درست کرده ام که تا سال 
1402 یا 1403 یکی از قدرت های آسیا خواهیم شد. در 
آینده روزی را می بینم که استقلال یکی از ابرقدرت های ایران 

و آسیا خواهد شد.
این پرسش  به  پاسخ  استقلال در  فوتبال  تیم  سرمربی 

که خط هافبک این تیم در نیمه دوم افُت کرده و عملکرد 
مناسبی نداشتند، گفت: تا قبل از پنالتی شرایط ما خیلی 
خوب بود و حتی پژمان منتظری در لحظاتی از بازی در 
زمین سایپا بود. من تیمی را در ایران سراغ ندارم که مانند 
استقلال دفاع را از زمین حریف شروع و رو به جلو حرکت 
کند. بعد از پنالتی حرف شما را قبول دارم، اما تعداد ضربات 
زیادی در نیمه اول باید تبدیل به گل می شد که نشد. با این 
روش بازی ما باید سریع به گل برسیم. من به فوتبالی که ارائه 
کردیم علاقه مندم. در مجموع عملکرد خط هافبک ما خوب 
بود. شما نمی توانید از جباری و جپاروف توپی بگیرید، مگر 

این که خودشان اشتباه فردی کنند.

سرمربی تیم فوتبال استقلال در پاسخ به این سؤال که 
آیا از تعویض هایش راضی است یا نه، گفت: بله، راضی بودم. 
در تعویض مجتبی هم مقصر من بودم. ظاهراً در جریان 
بازی گفته بودم قائدی به جای جباری بیاید. در حالی که ما 
می خواستیم شجاعیان را به دفاع چپ ببریم و یعقوب کریمی 
را تعویض کنیم، چون وقتی بازیکن جوان مان را به زمین 
می فرستیم، باید هافبک باتجربه ای مثل جباری را پشت سر 
او داشته باشیم. ما نمی توانیم در زمانی که به گل نیاز داریم، 
هافبک های محورمان را بیرون بکشیم. من به مجتبی خیلی 
اعتقاد دارم و او با تجربه اش بازی را به خوبی کنترل می کند. 

من از مجتبی خواستم به زمین برود تا بازی را کنترل کند.
داریوش  که  وقتی  باشید،  بی اطلاع  شاید  افزود:  وی 
شجاعیان فوتبالش را شروع کرد، دفاع چپ بود و پلکانی بالا 
آمد. او در تیم وحید رضایی که فوتبالش را آغاز کرد، یک 
دفاع چپ کلاسیک بود. نکته منفی بازی فقط مصدومیت 
خدا  از  و  ریخت  هم  به  را  من  که  بود  شهباززاده  سجاد 
معالجه می کنند، مشکلی  را  او  پزشکان  وقتی  می خواهم 
نداشته باشد. این  بازی می توانست روز خوب سجاد شهباززاده 
باشد، اما او مصدوم شد. منصوریان در خصوص اشتباهی که 
در تعویض مهدی قائدی پیش آمد، توضیح داد: مقصر من 
بودم. فکر می کنم در جریان بازی حواسم نبود و اسم مجتبی 
را گفتم که یک اشتباه لفظی بود. ما زحمت می کشیم و 
مدت ها زمان می گذاریم. انرژی مجتبی و سرور جپاروف زیاد 
است و می توانستند تا پایان بازی در زمین باشند. وی درباره 
داوری دیدار سایپا - استقلال نیز گفت: در مورد داوری هم 
باید بگویم، فوق العاده خوب بود. داور سخت می دوید و در 
برخی صحنه ها سعی می کرد بازی را مدیریت کند. بعضی 
مواقع می شد خطا گرفت، اما داور ادامه بازی را تشخیص داد. 
پنالتی هم که برای سایپا گرفته شد، چیزی که من از راه دور 

دیدم، پنالتی بود.

منصوریان: تا سال ۱۴۰۲ یا ۱۴۰3 یکی از قدرت های ایران و آسیا خواهیم شد!

هافبک صربستانی منچستریونایتد از این باشگاه به عنوان 
بزرگترین باشگاه دوران فوتبالش نام برده است. 

نمانیا ماتیچ که در این تابستان با حدود 40 میلیون پوند 
از چلسی به منچستریونایتد پیوست در جدیدترین مصاحبه 
خود عنوان کرده حضور ژوزه مورینیو در این باشگاه نقش 
بزرگی در تصمیمش برای پیوستن به یونایتد ایفا کرده 

است. 
ماتیچ به Sky Sports گفته:

به  پیوستن  برای  من  تصمیم  در  مورینیو  حضور 
منچستریونایتد خیلی مهم بود. او مرا از بنفیکا به چلسی 
برد و حالا به خاطر او تصمیم گرفتم به یونایتد بیایم. البته 

خود نام باشگاه هم در تصمیم من اثر داشت. 
    منچستریونایتد قطعا بزرگترین باشگاهی است که تا 
به حال در آن حضور داشتم. همه می دانند یونایتد چه 
عظمتی دارد. چلسی باشگاه بزرگی است و بنفیکا بزرگترین 
باشگاه پرتغال است اما یونایتد جایگاه خاص خودش را دارد. 
شاید دو یا سه باشگاه در دنیا مثل منچستر باشند اما یونایتد 

قطعا یکی از بزرگترین باشگاه های دنیا است. 

ستاره اسپانیایی چلسی از سران این تیم خواسته قیمت 
درخواستی خود برای فروش او را کاهش دهند. 

دیگو کاستا که به دلیل اختلاف با آنتونیو کونته از پایان 
فصل گذشته در تمرینات چلسی شرکت نکرده و بارها تاکید 
کرده قصد دارد به اتلتیکو مادرید بازگردد در جدیدترین 
مصاحبه خود از چلسی خواسته با قرار دادن قیمتی بالا روی 

او مانع از پیوستنش به اتلتیکو نشود. 
کاستا به ESPN برزیل گفته:

    چلسی مرا به چند باشگاه پیشنهاد داده اما من خواسته 
خودم را خیلی واضح به آن ها گفتم. به آن ها گفتم که اگر 
بخشی از برنامه های مربی نیستم، می خواهم مقصدم را 
خودم تعیین کنم. اجازه نمی دهم به خاطر پول بیشتر مرا 

به تیمی که دوست ندارم بفرستند. 
    چلسی مرا با مبلغ ارزانی از اتلتیکو خرید. آن ها باید 
کارهایی که انجام دادم را در نظر بگیرند. تقصیر من نیست 
که در برنامه های مربی جایی ندارم. چلسی می تواند مرا 
بیشتر از آن چیزی که به اتلتیکو پرداخت کرد بفروشد اما 

نباید قیمت غیر منطقی روی من بگذارد.

ماتیچ: منچستریونایتد از چلسی بزرگ تر است کاستا: چلسی باید قیمت مرا کاهش دهد

سرمربی کروات سرخپوشان نسبت به اتفاقات حاشیه ای 
چند روز اخیر واکنش نشان داد و مهاجم گلزن تیمش را 
شایسته احترام بیشتر دانست. برانکو ایوانکوویچ در چهارمین 
فصل حضور خود در ایران اکنون به همراه پرسپولیس در 
موفقیت های  تکرار  به  امیدوار  و  دارد  صدر جدول حضور 
گذشته و ارتقای آن است. او که پیروزی ارزشمند مقابل 
سیاه جامگان را به واسطه اشتباهات داوری از دست داده، 
نسبت به انتقادات و حواشی چند روز اخیر خصوصا درباره 
مهدی طارمی واکنش نشان داد. برانکو ایوانکوویچ در گفتگو با 
خبرنگار ما درباره شرایط این تیم پیش از دیدار حساس برابر 

الاهلی صحبت کرد که در ادامه خواهید خواند.
هیچ مربی ای طارمی را نیمکت نشین نمی کند

مهدی طارمی بازیکنی است که دو سال پیاپی به عنوان 
بازیکن برتر فوتبال ایران انتخاب شده و هیچ مربی در دنیا 
وجود ندارد که بازیکنی با چنین ارزشی را از تیم کنار بگذارد. 
من نمی توانم متوجه شوم که چرا چنین بحث هایی در مورد 
طارمی به راه افتاده و این سوْال مطرح شد که چرا فیکس 

بازی می کند.
طارمی برترین بازیکن است و قابل احترام

طارمی یکی از مهمترین و باارزش ترین بازیکنان فوتبال 
ایران است و هیچ مربی ای نمی تواند از چنین سرمایه ای 
بگذرد. او در طول دو فصل اخیر خصوصا ارزش بالای خود را 
به نمایش گذاشته و نیاز به فرصت دارد تا همان بازیکنی شود 
که همگی از او انتظار دارند. او یکی از باسابقه ترین بازیکنان 
کنونی ما نیز محسوب می شود و از این حیث هم برای باشگاه 

پرسپولیس و هواداران قابل احترام است.
اعتراف به اشتباه امتیاز را برنمی گرداند

من نمی خواهم از دایره احترام به رشته داوری خارج شوم. 
البته خوشحالم که داور بازی نسبت به اشتباهاتش عذرخواهی 
کرده اما این دو امتیاز ما را باز نمی گرداند. لحظه ای که خطا 
روی علیپور صورت گرفت داور کاملا آن را می دید و با توجه 
به اینکه شدت خطا زیاد بود و پنالتی واضح بود سوالی که 
برایم پیش می آید این است که چطور آن را تشخیص نداد. 
امیدوارم یک روز که او را دیدم در اینباره از او سوال کنم. در 
خصوص هند پیش از گل حریف نیز همینطور بود و به نظرم 
او می توانست به سادگی آن را ببیند و آقای داور نزدیک و 
مسلط بود و تعجب می کنم که چطور آن را خطا تشخیص 

نداد و دستور به ادامه بازی داد.
انتظارم از بازیکنان بیش از این است

من از بازی تیمم مقابل سیاه جامگان راضی نیستم. اما ما 
با همین کیفیت پایین تر از حد انتظارمان هم می توانستیم 

امتیاز کامل بگیریم.  دو نکته ای که در این رابطه حاصل شد  
این است که با این نحوه قضاوت، بازیکنان حریف شهامت 
پیدا کردند تا با همان خشونت بازی را دنبال کنند. با این 
حال به نظرم اگر گل دوم را می زدیم شرایط متفاوت می شد. 
با این حال با قضاوت کارشناسان بعد از این بازی مشخص شد 
که دو پنالتی ما در نیمه اول گرفته نشد. اگر این دو پنالتی را 
تشخیص می داد شرایط متفاوت بود. با این حال ما همیشه 
باید خودمان را مقابل این اتفاقات اینچنینی آماده کنیم و اگر 
اتفاقاتی مثل اشتباهات داوری برای ما رخ داد نباید بازی را 

از دست بدهیم.
بازیکنان نباید ساده انگارانه بازی می کردند

دیدم.  دیگر  بار  را  جامگان  سیاه  مقابل  بازی  فیلم  من 

استنباطم این است که بعد از ثبت گل اول شاید برخی 
بازیکنان به جای بازی ساده دست به برخی حرکات تکنیکی 
و غیر ضروری زدند که در نهایت به ضرر تیم شد و ما باید این 
نقیصه را رفع کنیم. وقتی به گل زودهنگام می رسیم همچنان 
باید سبک همیشگی را دنبال کنیم. باید قدرت خودمان را 
با همان استراتژی تیمی دنبال کنیم و نباید تمرکزمان را از 

دست بدهیم.
چرا فکر می کنید از سیامک خوشم نمی آید؟

که چرا  است  این  از من می شود  که  از سوالاتی  یکی  
بازیکنان نیمکت نشین را بازی نمی دهی به طور مثال چرا 
خوشم  کیفیتش  و  او  از  آیا  و  نمی دهم  بازی  را  سیامک 
نمی آید. اصلا اینطور نیست. ما اصلا در پرسپولیس بحث 

خوش آمدن نداریم و یک تیم حرفه ای هستیم و بازیکنان 
با توجه به تمرینات هفتگی وارد ترکیب و یا از آن خارج 
می شوند. سیامک نیز یک عضو تیم است و به خوبی تمرین و 
خودش را مهیای اینکه نقشی در تیم به دست بیاورد می کند. 
همینطور در مورد سایر بازیکنان جدید مثل شجاع و منشا که 
به تیم اضافه شدند و در مواقع ضروری به کمک تیم می آیند 
از آنها استفاده شده است. این شانس برای تمام بازیکنان 
تیم وجود دارد، خصوصا برای جوانان که آینده و نسل بعدی 
تیم محسوب می شوند. من از پرسیدن این سوالات تعجب 
می کنم چون هدفی جز موفقیت نداریم و بازیکنان نیز به 
عنوان نیروی انسانی لازمه دستیابی به موفقیت هستند و باید 

بهترین تصمیم را گرفت.
با بحث های بی نتیجه نباید دچار چالش شد

ما بر اساس نیازهایی که داشتیم منشا را به تیم اضافه کردیم 
و او از بازیکنان مهم تیم ماست. هواداران باید اجازه دهند 
همه چیز روند طبیعی خود را دنبال کند و مطمئن باشید 
که آن چیزی که در ذهن همه ما در خصوص موفقیت در 
مسابقات داخلی و آسیایی است بر پایه نیروهای انسانی رقم 
خواهد خورد. همه بازیکنانی که در تیم حضور دارند بخشی از 
این مولفه موفقیت خواهند بود و پرسپولیس نیاز ندارد با این 
بحث های بی نتیجه خود را دچار چالش کند. با توجه به اینکه 

اساس کار در پرسپولیس آمادگی و شایستگی فنی است. 
موفقیت پرسپولیس موفقیت تمام ایران است

شب گذشته بازی الاهلی برابر الفتح را تماشا کردم. آنها تیم 
خوبی هستند و حریف سرسختی برای ما محسوب خواهند 
شد و باید با نهایت تمرکز و دقت به دیدار این تیم برویم 
و بدانیم در چه موقعیت بزرگی قرار داریم. موقعیت بزرگی 
که موفقیت در آن متعلق به همه فوتبال ایران است و همه 
باید کمک کنند پرسپولیس به مرحله بعدی این رقابت ها 

پا بگذارد.
بازیکنان می دانند نفس یک رقیب پشت سر 

آنهاست
پرسپولیس در این فصل از نظر نیروی انسانی شرایط خوبی 
دارد و دو بازیکن دیگر هم به ترکیب اضافه شدند. نوراللهی 
و رسن هم شرایط بازی در بیشتر پست ها را دارند. چیزی 
که من دوست دارم این است که رقابت همیشگی و منصفانه 
بین بازیکنان باشد برای حضور در ترکیب که ثمره آمادگی و 
تمرکز دائمی برای فصل است. بازیکنان باید بدانند که صدای 
نفس یک رقیب پشت سرشان است  و کمک می کند به 
پیشرفت آنها و این چیزی است که موفقیت کلی را برای 

ما رقم می زند.

 انتقادات قابل درک نیست

برانکو: طارمی برترین بازیکن است و قابل احترام

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید بهتر است منصوریان خودش کنار برود.
علی موسوی درباره شرایط این روزهای تیم فوتبال استقلال اظهار کرد: امسال 
استقلال از منصوریان لیگ را خوب آغاز نکرده است. سال قبل هم دقیقا همین 
گونه بود. پارسال هم نفرات خوبی برای این تیم جذب شد اما فقط در نیم فصل دوم 

استقلال توانست نتایج مطلوب بگیرد.
او در ادامه به جذب چند بازیکن خوب در این فصل اشاره کرد و گفت: امسال هم 
بازیکنان خوبی همچون مجتبی جباری و پژمان منتظری برای این تیم جذب شد 
اما باز هم می بینیم تیم نتیجه نمی گیرد. هواداران واقعا صبور هستند که دو سال 
است شرایط را تحمل می کنند. من فکر می کنم استقلال این روزها فقط به کسب 
امتیاز نیاز دارد نه اینکه به دنبال انجام بازی خوب باشد. امسال بازیکنان بزرگ 
خوبی در تیم دور هم جمع شده اند و وقتی تیم نتیجه نمی گیرد نشانگر این است 

که سیستم کار مشکل دارد.
او افزود: بازیکنان پرسپولیس که این روزها تیمشان وضعیت بسیار خوبی دارد، 

از استقلالی ها آنقدر بهتر نیستند اما می بینیم چون سیستم بازی شان بسیار خوب 
است، هم بازی خوبی انجام می دهند و هم نتیجه خوبی می گیرند. من فکر می کنم 
هواداران استقلال تا به امروز خیلی از منصوریان حمایت کردند و تحمل  شان بالا 
رفته است. او در ادامه افزود: منصوریان بازیکن بسیار خوبی بود و یک استقلالی 
متعصب است اما وقتی در یک سال و نیم گذشته نتوانسته نتیجه خوبی بگیرد، 
بهتر است خودش کنار برود تا یک مربی خوب خارجی به جایش بیاورند البته اینکه 
می گویم مربی خارجی منظورم هر مربی نیست بلکه یک مربی در سطح کی روش و 

برانکو است. استقلال همیشه باید در اختلاف امتیاز در صدر جدول باشد.
موسوی در پایان خاطرنشان کرد: این که با این وضعیت در آسیا هم نمی تواند هیچ 
نتیجه ای بگیرد سال هاست ما از آسیا دور شده ایم اما امیدوارم با آمدن یک مربی 
خوبی خارجی شرایط تیم تغییر کند. همان طور که می دانید فوتبال باشگاهی ما 
فاصله زیادی با شرق آسیا دارد اما تیم ملی ما به خاطر حضور کی روش توانسته در 

صدر آسیا قرار بگیرد.

موسوی: وقتی تیم نتیجه نمی گیرد بهتر است منصوریان خودش کنار برود
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آرتریت انگشت؛ انواع، علائم و درمان 
مفاصل بخش هایی از بدن انسان هستند که دو استخوان به هم می رسند. آرتریت 

بیماری است که به سطح مفصل آسیب وارد می کند. 
مفاصل دارای سطوحی ویژه هستند که امکان حرکت نرم و روان را فراهم می کنند. 
این سطوح نرم غضروف نام دارند و در صورت آسیب دیدن آنها، بیماری آرتریت شکل 
می گیرد. انگشتان یکی از رایج ترین بخش هایی هستند که تحت تاثیر آرتریت قرار 
می گیرند.  به طور معمول، سه نوع آرتریت انگشتان را هدف قرار می دهند که شامل 

استئوارتریت )آرتروز(، آرتریت روماتوئید و نقرس می شوند. 
آرتروز 

آرتروز که به نام ورم مفاصل فرساینده نیز شناخته می شود، شایع ترین نوع آرتریت 
انگشتان است. افراد مبتلا به آرتروز، ساییده شدن غضروف را تجربه کرده و از این رو، 
استخوان در مفصل بدون پوشش باقی می ماند. مفاصلی که در دست بیشتر تحت 
 PIP تاثیر آرتروز قرار می گیرند شامل بندهای انگشت وسط و نوک انگشت )مفاصل

و DIP(، و مفصل واقع در پایه انگشت شست هستند. 
آرتریت روماتوئید 

آرتریت روماتوئید موجب نوع متفاوتی از تخریب مفصلی می شود. آرتریت روماتوئید 
یک بیماری سیستمیک است که می تواند موجب شکل گیری مشکلات مختلفی 
شود. از جمله این مشکلات می توان به التهاب بافت نرم اطراف مفاصل اشاره کرد. 
مفاصلی در دست که بیشتر تحت تاثیر این بیماری قرار می گیرند شامل بندهای 

انگشت در پایه انگشتان )مفاصل MCP( می شوند. 
نقرس 

بیماری نقرس زمانی شکل می گیرد که بلورهایی در مفاصل بدن انسان ایجاد می 
شوند. این بلورها در نتیجه سوخت و ساز نامناسب یک ماده به نام اسید اوریک در بدن 
شکل می گیرند. با تجمع اسید اوریک این بلورها می توانند در یک یا تعداد بیشتری 
از مفاصل تشکیل شوند. در شرایطی که بیشتر مواقع انگشت بزرگ تحت تاثیر نقرس 

قرار می گیرد، مفاصل انگشت نیز می توانند درگیر این شرایط شوند. 
انواع دیگر آرتریت نیز می توانند موجب بروز مشکل در مفاصل انگشت شوند، اما 

بیشتر افراد مبتلا به آرتریت انگشت با یکی از مشکلات بالا مواجه هستند. 
علائم آرتریت انگشت شامل موارد زیر می شوند: 

- درد مفصل  - تورم  - سفتی  - از دست دادن قدرت حرکت 
بیماران مبتلا به آرتروز اغلب رشد توده ها یا گره هایی در اطراف بندهای انگشت را 
تجربه می کنند.  این توده ها به نام گره های هبردن و گره های بوشارد شناخته می 
شوند، و در حقیقت از زائده های استخوانی در اطراف مفاصل تشکیل شده اند. این 
بندهای انگشت اغلب بزرگ شدن اندازه، تورم، و سفتی را تجربه می کنند. افراد مبتلا 
نسبت به این که حلقه هایشان دیگر اندازه انگشت دستشان نیست، یا نمی توانند آن 
را از انگشت خود خارج کنند، شکایت دارند.  بیماران مبتلا به آرتریت روماتوئید اغلب 
دارای علائم بالا هستند، اما همچنین با بدشکلی های پیچیده تری در دستان خود 
مواجه هستند. انگشتان ممکن است از وضعیت عادی خود خارج شده و به سمت 

انگشت شست کشیده شوند. 
درمان انگشت مبتلا به آرتریت 

درمان اولیه آرتریت انگشت بر مدیریت علائم به منظور پیشگیری از انجام عمل 
جراحی متمرکز است. از گزینه های درمانی می توان به موارد زیر اشاره کرد: 

داروهای ضد التهاب
این داروها می توانند به بهبود درد آرتریت انگشت کمک کنند، و همچنین التهاب 
و تورم اطراف مفاصل را کاهش دهند. در شرایطی که پیش از آغاز مصرف هر داروی 
جدیدی باید شرایط را با پزشک خود در میان بگذارید، این داروها اغلب برای دردهای 

مفاصل در انگشتان تجویز می شوند. 
مکمل های مفصلی 

مکمل های مفصلی از گلوکوزامین و کندرویتین تشکیل شده اند، که دو بلوک 
سازنده اصلی غضروف عادی محسوب می شوند. استفاده از این مکمل ها امن است. 
گفته می شود، افراد بسیاری استفاده از این داروها را مفید ارزیابی کرده اند، اگرچه داده 

های بالینی چندانی برای پشیبانی از این مساله وجود ندارند. 
تزریق کورتیزون 

کورتیزون یک داروی ضد التهاب بسیار قوی است و می تواند برای کاربردهای 
محدودی در دست مفید باشد. در شرایطی که تزریق مکرر کورتیزون به طور معمول 
خوب نیست، اما تزریق های گاه به گاه و با فاصله ممکن است شدت آرتریت را 

کاهش دهد. 
دست درمانی 

دست درمانی، که به طور معمول توسط یک درمانگر حرفه ای انجام می شود، برای 
حفظ قدرت حرکت و پیشگیری از سفتی مفاصل مفید است. 

گرما و سرما درمانی 
سفتی مفصل و دامنه حرکت آن می توانند با روش های درمانی سرد و گرم بهبود 
یابند. بیشتر افراد مبتلا به آرتریت انگشت به این نکته اشاره دارند که گرم کردن دست 
ها با یک لیف گرم یا گرفتن آن زیر آب گرم مفیدترین گزینه برای تسکین سفتی 

ناشی از آرتریت انگشت است. 
استفاده از آتل 

استفاده از آتل به آرامش و استراحت مفاصل کمک می کند. آتل بندی باید برای 
مدت زمانی محدود صورت بگیرد تا امکان آرامش مفصل بدون ایجاد سفتی در 
آن فراهم شود.  به گزارش گروه سلامت عصر ایران ،اگر روش های درمانی بالا در 
درمان آرتریت انگشت ناموفق بود، ممکن است به انجام عمل جراحی نیاز باشد. برای 
انگشتان، چندین روش ممکن است مد نظر قرار بگیرند، از جمله برداشتن زائده 
های استخوانی، خشک کردن مفصل یا فیوژن، و جایگزینی مفصل. شایع ترین روش 
جراحی خشک کردن مفصل انگشت است. در این روش مفصل در یک موقعیت ثابت 
قرار می گیرد تا از هر گونه حرکت در مفصل تحت تاثیر قرار گرفته جلوگیری شود. 
در شرایطی که مفصل برای همیشه سفت می شود، درد به طور معمول از بین می 
رود. افزون بر این، طی عمل جراحی خشک کردن مفصل انگشت، پزشک می تواند 
هر گونه بدشکلی را اصلاح کرده و زوائد استخوانی را از بین ببرد.  جایگزینی مفصل 
انگشت برای برخی افراد می تواند روشی بسیار موثر باشد. افرادی که دارای یک مفصل 
انگشت مصنوعی هستند، از تحرک مفصل بدون احساس درد ناشی از آرتریت سود 
می برند. افزون بر این، رسیدگی به بدشکلی های ایجاد شده و زوائد استخوانی نیز طی 
این عمل جراحی امکان پذیر است. به طور کلی، جایگزینی مفصل انگشت برای افراد 
کم تحرک و افراد مسن در نظر گرفته می شود، زیرا این روش برای فعالیت شدید و 
سنگین طراحی نشده اند. ایمپلنت هایی که ممکن است از فلز، پلاستیک، سرامیک، 
یا ترکیبی از مواد تهیه شده باشند، با گذشت زمان ممکن است دچار فرسایش شده و 

از این رو، نباید بیش از اندازه از آنها کار کشیده شود.

عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی مطرح کرد

عوامل ابتلاء زنان به سرطان تخمدان 
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به عوامل ابتلاء 
زنان به سرطان تخمدان گفت: چاقی و افزایش سن احتمال ابتلاء به این بیماری 
را افزایش می دهد.  مونا ملک زاده در افتتاحیه کارگاه سرطان تخمدان در ارتباط با 
عوامل افزاینده و کاهنده خطر در سرطان تخمدان  اظهارداشت : سن از جمله عواملی 
است که در ایجاد این سرطان نقش دارد و البته عامل خطری است که غیر قابل 
تغییر است، با افزایش سن میزان شیوع آن در زنان بیشتر می شود و از 55 سالگی 
شیوع این سرطان شدت می یابد و نیمی از بیماران سن بیش از 63 سال دارند. عضو 
هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی ادامه داد: چاقی نیز از دیگر عوامل 
بروز این سرطان است و به طور کلی زنانی که اندکس توده بدنی )BMI(بالاتر از 
30 دارند، بیشتر احتمال دارد به سرطان تخمدان مبتلا شوند. ملک زاده با اشاره به 
اینکه زنانی که در سن کمتر از 26 سال حاملگی کامل شده ای داشته باشند، کمتر 
به سرطان تخمدان مبتلا می شوند، افزود: شیر دادن نیز خطر ابتلا به این سرطان را 
کاهش می دهد. وی بیان داشت: مصرف قرص های درمان بارداری با سازوکار تحریک 
تخمک گذاری در استفاده بیش از یکسال و همچنین بارداری در سن بالای 35 
سال احتمال خطر را افزایش می دهد. از طرف دیگر هیسترکتومی و بستن لوله های 
رحمی و مصرف قرص  های ضد بارداری نیز احتمال خطر را کاهش می دهد. این رادیو 
انکولوژیست با بیان اینکه در 90 درصد از موارد ابتلا به سرطان تخمدان، بیماران هیچ 
سابقه فامیلی ندارند، گفت: عامل ژنتیکی 5 تا 10 درصد در بروز این سرطان نقش 
دارد. همچنین بهره مندی از رژیم غذایی کم چربی و مصرف سبزیجات و میوه کافی 
و رژیم حاوی غلات غنی از فیبر و سبوس احتمال ابتلاء زنان را به سرطان تخمدان 
کاهش می دهد. ملک زاده عنوان کرد: علائم سرطان تخمدان شامل نفخ شکم، بزرگ 
شدن شکم، ناراحتی و درد در شکم، سیری زودرس، اختلال در ادرار و مدفوع، تهوع 
و سوء هاضمه همچنین درد هنگام مقاربت و کمردرد است. این متخصص کلینیکال 
انکولوژی بیان داشت: خستگی مفرط و خونریزی واژینال پس از یائسگی و کاهش 
وزن از دیگر علائم ابتلا به این بیماری به شمار می رود. وی یادآور شد: میزان شیوع 
سرطان تخمدان 3 در 100 هزار است که حدود یک سوم آمار جهانی است، این 
سرطان 40 درصد از سرطان های دستگاه تناسلی زنان را شامل می شود. ملک زاده در 
پایان خاطرنشان کرد: کارگاه سرطان تخمدان یک کارگاه تعاملی برای فوق تخصصان 
زنان، فوق تخصصان سرطان، پزشکان عمومی، متخصصین عروق، انکولوژیست ها و 

ماماها بوده و برنامه های مدونی در این کارگاه ارائه شد.

علمی و سلامت 
شنبه -بیست وهشتم مردادماه ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4354

وقتی صابون  بلای جان جنین می شود!
مطالعات اخیر حاکی از آن است که استفاده از صابون های آنتی باکتریال در دوران 

بارداری باعث چاقی کودکان در سال های بعد و اختلال رشد آنها می شود!
به گزارش سلامت آنلاین، تحقیقات صورت گرفته نشان می دهد که نوعی مواد 
شیمیایی در صابون های آنتی باکتریال وجود دارند که در صورت استفاده در دوران 
بارداری علاوه بر این که چاقی کودکان را در سال های بعد زندگی به دنبال دارد، در 
فرآیند رشدی آنها نیز اختلال ایجاد می کند.به گزارش دیلی میل، در کودکانی که 
مادران آنها در دوران بارداری از صابون های آنتی باکتریال استفاده کرده اند، احتمال 
چاقی زیاد می شود. دانشمندان دریافتند که این قبیل صابون ها مملو از مواد شیمیایی 
سمی هستند که قرار گرفتن جنین در معرض آنها می تواند خطر چاقی زودرس را 
به دنبال داشته باشد.محققان در آزمایش هایی که روی موش ها انجام دادند، دریافتند 
که جنین های دختر 11 درصد و جنین های پسر 8 درصد بیشتر مبتلا به چاقی 
می شوند. ماده شیمیایی »تری کلوکاربان« )TCC( از طریق جفت و نیز از راه تغذیه با 
شیر مادر جذب می شود.محققان آزمایشگاه ملی »لارنس لیورمور«، کالیفرنیا معتقدند 
که قرار گرفتن روزانه در معرض این مواد شیمیایی آسیب های جبران ناپذیری را 
در اندام های حیاتی جنین به جا می گذارد. ماده شیمیایی TCC که در زمینه های 
پزشکی مورد استفاده قرار می گیرد، در متابولیسم چربی ها اختلال ایجاد کرده و روند 

تجزیه طبیعی چربی های بدن را آهسته می کند.
این ماده شیمیایی در دوران رشد خطر جدی را متوجه جنین می کند. جنین ها 
داخل رحم نسبت به تغییرات سطح هورمونی حساس تر هستند به طوری که ممکن 
است باعث تغییرات برگشت ناپذیری می شود.خطر این مواد شیمیایی در منابع 
آب های آلوده و محیط های آلوده زندگی نیز وجود دارد. چنانچه جنین در معرض 
این مواد قرار گیرد، اندام ها و مکانیسم های محافظتی در جنین در حال رشد دچار 
آسیب های برگشت ناپذیر می شود.محققان در مغز جنین هایی که در معرض مواد 
TCC بوده اند، مقادیر بالایی از این مواد شیمیایی را یافتند که رشد اندام ها را مختل 
می کند. اسکن های تهیه شده نشان داده است که این مواد شیمیایی در قلب و 

قسمت های چاق بدن تجمع می یابد.

دلیل اصلی تپش های قلب شبانه
یک متخصص قلب و عروق در رابطه با دلایل تپش های قلب شبانه توضیحاتی را 

ارائه کرد.
قلب جعفر گوران در گفت و گو با میزان گفت: یکی از اصلی ترین دلایل تپش 
قلب شبانه و پیش از خواب، خوردن بیش از اندازه غذا است.وی افزود: افرادی که 
بلافاصله بعد از خوردن غذا اقدام به خوابیدن می کنند بیش از سایرین دچار تپش قلب 
می شوند.این متخصص قلب و عروق یکی دیگر از دلایل تپش قلب در حین خواب را 
مصرف کافئین دانست و بیان کرد: نوشیدن مواد دارای کافئین همانند قهوه در اواخر 
روز، سبب تپش قلب در زمان خواب می شود.گوران با تاکید بر اینکه تپش های قلب 
شبانه خطراتی را به همراه ندارد تصریح کرد: تپش قلب در حین خواب خطرناک 
نیست و اگر افراد مبتلا به بیماری های قلبی نباشند نباید از تپش های قلب ابراز نگرانی 
کنند.وی با تاکید بر اینکه افراد از خوردن مواد قندی پیش از خواب باید جلوگیری 
کنند خاطرنشان کرد: یکی از دلایل تپش های قلب مصرف مواد قندی از جمله انواع 
کاکائوست و توصیه می شود قبل از خواب افراد از مصرف مواد قندی خودداری کنند.

گرمازدگی وقتی ایجاد می شود که بدن نتواند گرمای تولیدشده زیادی را دفع کند. عوامل 
زیادی در ایجاد گرمازدگی دخیل هستند که بالابودن درجه حرارت محیط و رطوبت هوا، 
فقدان وزش باد، فعالیت ورزشی شدید، لباس های گرم و کم آبی بدن، مهم ترین آن ها به حساب 
می آید.  گاهی بدون درمان صحیح، گرمازدگی می تواند سبب آسیب های غیرقابل برگشت در 
مغز، کلیه ها، کبد، غدد فوق کلیوی و مرگ شود یا می تواند اختلال های انعقادی شدید اتفاق 

بیفتد. در ادامه بیشتر درباره گرمازدگی و روش های پیشگیری از آن می خوانید.
  عوامل تأثیرگذار بر گرمازدگی

بدن انسان یک مرکزی در هیپوتالاموس دارد که درجه حرارت بدن را کنترل می کند. اگر 
درجه حرارت در خارج از بدن)محیط بیرون( بین 25 تا 30سانتیگراد باشد، این مرکز سعی 
می کند با انجام یکسری کارها، درجه حرارت را تنظیم کند؛ مثلا باعث می شود عروق سطح 
بدن گشاد شود و عرق کند؛ درنتیجه خون زیادی به سطح پوست بیاید و مانند کولر آبی کار 

کند و خون خنک شده را به مراکز بدن برساند.
دکتر ایرج خسرونیا، رئیس هیئت مدیره جامعه پزشکان متخصص داخلی در گفت وگو با 
امین جامعه در این باره، می گوید: وقتی درجه حرارت محیط بین 27 تا 37 یا 40سانتیگراد 
می شود، این مرکز دیگر عملکرد خود را از دست می دهد و بدن به علت عرق زیاد، سدیم 
و پتاسیم و آب زیادی را از دست می دهد. درنتیجه فرد دچار ضعف عمومی، بی حالی و 
گاهی اوقات دچار تهوع و استفراغ می شود؛ اگر به این مسئله رسیدگی نشود، ممکن است فرد 

غش کند و نقش بر زمین شود.
 تمهیداتي براي پیشگیري

این متخصص داخلی و فوق تخصص گوارش می افزاید: کسانی که مجبور هستند در درجه 
حرارت بالا و زیر آفتاب کار کنند، مانند کارگرها و رانندگان تاکسی یا زارعان، باید هنگام کار 
لباس سفیدرنگ بپوشند، کلاه سرشان باشد و همیشه نوشیدنی زیادی در دسترس داشته 
باشند. این افراد باید سعی کنند نوشیدنی زیاد بخورند و وقتی احساس ضعف عمومی، عرق 
زیاد، خشکی دهان و چشم پیداکرده اند، هرچه سریع تر محل کار خودشان را ترک کنند و 
ضمن استراحت، آب زیادی بخورند؛ اما اگر محیط کارشان را ترک نکنند، باید برای درمان 
اساسی به بیمارستان مراجعه کنند؛ گاهی مراجعه نکردن این افراد منجر به مرگ آن ها می شود. 
اگر فردی آب زیاد و سدیم و پتاسیم بدنش را از دست بدهد، دیگر کار چندانی نمی توان برای 
او انجام داد. به گفته وی افراد مسن، بچه ها و نوزادان به علت ضعیف تربودن بدن شان، زودتر 
دچار گرمازدگی می شوند؛ بنابراین توصیه می شود در ساعت هایی که هوا گرم است، این افراد 

به بیرون نروند.
  انجام فعالیت های ورزشی

فعالیت های ورزشی نیز در این فصل گرم سال، باید بااحتیاط و همراه 
با رعایت برخی مسائل انجام شود؛ زیرا ورزش نیز می تواند کم آبی بدن را 

تشدید کند و فرد را دچار گرمازدگی شدید کند.
دکتر حسین فراهینی، رئیس بخش آموزشی ارتوپدی بیمارستان رسول اکرم)ص( 
نیز علائم اولیه شامل تعریق فراوان، سردرد، تهوع، سرگیجه، افزایش تعداد تنفس 

و اختلال هوشیاری، از بین رفتن یا کم شدن هوشیاری، ایجاد توهم، کاهش 
توانایی و گرفتگی عضلانی، تشنج و در موارد شدید، کمای عمیق و تنگ شدن 

مردمک ها را از مهم ترین علائم گرمازدگی می داند و می افزاید: در محیط های 
گرم، 60درصد برون ده قلبی در پوست جریان دارد تا اینکه ازطریق تعریق 
و تبادل گرما درجه حرارت بدن کنترل شود، بنابراین کسانی که عادت 
ازنظر فعالیت های ورزشی دچار اشکال می شوند.  ندارند،  به گرما 
کاهش آب بدن به اندازه یک درصد وزن بدن به علت تعریق، سبب 
کاهش فعالیت ورزشی می شود؛ برای جلوگیری از کم آبی توصیه 
می شود که هر ساعت حدود یک فنجان آب اضافی استفاده شود 
و روزی سه بار وزن بدن اندازه گیری شود؛ زیرا کاهش وزن در 
از دست رفتن آب)نه چربی( است.  به دلیل  آب وهوای گرم 
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران توضیح می دهد: 
کسانی که به علت از دست رفتن آب بدن وزن کم می کنند، 

لازم است روزی 10 لیتر آب بنوشند تا وزن آن ها ثابت باقی بماند. 
ادرار باید فراوان و کمرنگ باشد. ادرار کم حجم، تیره با بوی تند نشانه 

از دست رفتن آب بدن است.
وی اظهار می کند: کاهش نمک بدن به دلیل تعریق سبب خستگی، تحریک پذیری، 

کاهش فشارخون، گرفتگی عضلانی و کاهش فعالیت ورزشی می شود. درطی 10روز 
اول اقامت در محیط های گرم، نمک اضافی به صورت قرص یا محلول های نمک 0/1 باید 

استفاده شود. یک رژیم نرمال باید الکترولیت های دیگر هم داشته باشد.
  نشانه های گرمازدگی 

وی تصریح می کند: افزایش تعداد تنفس معمولا یکی از نشانه های گرمازدگی است. 
گاهی اوقات شخصی که توانایی تعریق آن کاهش یافته، گرمای اضافی را ازطریق افزایش تعداد 
تنفس دفع می کند؛ بنابراین دچار قلیایی شدن تنفسی غیرجبرانی با کاهش سطح هوشیاری 
و گرفتگی عضلانی طولانی مدت می شود. در گرمازدگی ایجاد گرفتگی شدید و طولانی مدت 
عضلات کمتر به وجود می آید، ولی افزایش تعداد تنفس در یک ورزشکار نشانه گرمازدگی 
است. فراهینی درباره نحوه فعالیت های ورزشی در این فصل گرم سال می گوید: لباس ها باید 
سفید، سبک و شل باشند. پارچه های طبیعی بهتر از نوع مصنوعی هستند. درطی ورزش های 
استقامتی، نوشیدن آب در فواصل زمانی و اسپری آب روی پوست بدن لازم است. نباید از 
عطرهایی که توانایی تعریق را کاهش می دهند، استفاده کرد. بعد از غذای غنی از گلوکز و 
کربوهیدرات باید از ورزش کردن در هوای گرم پرهیز کرد، زیرا بعد از این نوع غذاها جریان 
خون بیشتر در دستگاه گوارش جریان پیدا می کند. از انجام ورزش های استقامتی در هوای 

بالاتر از 28درجه سانتیگراد باید پرهیز کرد.
وی ادامه می دهد: بعد از ورزش نیز نوشیدنی ها باید خنک)نه یخ( باشند. همچنین باید از 
دوش خیلی سرد پرهیز کرد، چراکه سردشدن پوست سبب تحریک پدیده گرمازایی در بدن و 
ازطرف دیگر سبب انقباض عروق پوست شده و توانایی دفع گرما کم می شود. بعد از حمام نیز 
بهتر است که ورزشکار در همان حالت گرم باقی بماند تا تعریق ادامه پیدا کند، زیرا در غیر این 
صورت و استفاده از دوش سرد، ممکن است زمینه را برای گرمازدگی فراهم کند. سالم ترین و 
مؤثرترین متد سردکردن، استفاده از دوش نسبتا سرد فقط برای سر و گردن، دست ها، مچ ها 
و پاها است. وی در پایان نیز تأکید می کند: عادت کردن به شرایط آب وهوایی جدید اثرهای 
فیزیولوژیک مفیدی دارد. عادت کردن 10 تا 14روز طول می کشد و بیشترین تغییرها در 
روزهای سوم تا پنجم اتفاق می افتد و درطی چند هفته از بین می رود؛ مگر اینکه به طور منظم 
در دوره های چهار روز یا کمتر در آب وهوای گرم حضور داشته باشند. برای عادت کردن باید از 
تمرین های سنگین و منظم ورزشی در گرما استفاده شود؛ مانند ورزش در اتاق گرم یا سونا یا 

پوشیدن لباس های غیرقابل نفوذ.
چند توصیه!

اگر با فردی که دچار گرمازدگی شده است مواجه شده اید، حتما این نکته ها را رعایت کنید:
مریض را به پشت خوابانده و پاهای او را بلند کنید. لباس های مریض را دربیاورید و از آب 
ولرم یا آب شیر به صورت اسپری استفاده کنید. از پنکه با هوای گرم استفاده کنید. به هیچ وجه 
از حمام یخ، کیسه های یخ، اسفنج های یخ یا پنکه با هوای سرد استفاده نکنید؛ زیرا سرما 
سبب انقباض عروق و کاهش دفع گرما و لرزش عضلانی و نهایتا افزایش گرمای 
بیشتر می شود.  به هیچ عنوان سعی در خوددرمانی فرد گرمازده نکرده و او 

ویژه بیمارستان انتقال دهید.را سریع به بخش مراقبت های 

چطور با گرمازدگی مقابله کنیم؟ 

وقتي بدن براي دفع گرما ناتوان می شود! 

 

این روباتها در صورت زخمی شدن خود را 
ترمیم می کنند

نانوکامپوزیت ها  از  استفاده  با  کشور  محققان 
ارائه  سوختی  پیل های  ساخت  برای  را  غشاهایی 
کردند که استفاده از آن موجب افزایش سطح عملکرد 
پلیمری  الکترولیت  غشای  نوع  سوختی  پیل های 
خواهد شد و به گفته آنها این پیل ها در تولید خانگی 

برق و حرارت کاربرد دارند.
از میان پیل های سوختی نوع غشای الکترولیت 
پلیمری به علت عملکرد بهتر از لحاظ توان تولیدی و 
عمر کاری بالاتر توانسته اند به عنوان یک منبع تولید 
انرژی پاک نقش پررنگ تری را در کارهای تحقیقاتی 

و صنعتی داشته باشند.
غشای پلی بنزایمیدازول به دلیل پایداری حرارتی 
بالا در پیل های سوختی پلیمری مورد بررسی قرار 

گرفته است.
در این طرح مجموعه الکترود غشا بر پایه غشای 
فلزی  اکسید  و  بنزایمیدازول  پلی  کامپوزیت  نانو 
پروسکیتی نانوساختار برای استفاده و ساخت استک 

پیل سوختی عملکرد بالا تهیه شده است.
در قرن حاضر نیاز فوری به تولید انرژی با حفاظت 
محیط زیست همراه است، نیازی که پژوهش های 
گسترده ای را در فناوری تبدیل انرژی مانند پیل های 
سوختی به فعالیت واداشته است، تلاش های زیادی در 
راستای تجاری سازی و تولید مقرون به صرفه پیل های 
سوختی هیدروژنی مبتنی بر کاهش وابستگی به نفت 

و کاهش آلودگی انجام شده است.
از این میان پیل های سوختی نوع غشای الکترولیت 
پلیمری به علت عملکرد بهتر از لحاظ توان تولیدی 
بیشتر و عمر کاری بالاتر توانسته اند به عنوان یک 
منبع تولید انرژی پاک نقش پر رنگ تری را در کارهای 

تحقیقاتی و صنعتی داشته باشند.
یکی از مشکلات فعلی این نوع پیل های سوختی 
بر پایه غشاهای نفیونی کاهش شدید عملکرد آنها 
در دمای بالای 80 درجه سانتیگراد است. با توجه 
به ماهیت جدی فیزیکی منواکسید کربن بر روی 

پلاتین، عملکرد پیل های سوختی دما متوسط مزایای 
قابل توجهی فراهم می کنند.

دفع منواکسیدکربن از سطوح پلاتین را می توان در 
دماهای بالا همراه با سینتتیک تسریع شده کاهش 
اکسیژن در سمت کاتد به دست آورد. در این راستا 
توسعه غشاهای پلیمری با قابلیت کاربرد در پیل های 
سوختی پلیمری دما متوسط استراتژی امیدوارکننده 

است.
پلی بنزایمیدازول پلیمری خطی متراکم با پایداری 
داشتن  دلیل  به  و  است  بالا  شیمیایی  و  حرارتی 
پایداری حرارتی بالا تا 600 درجه سانتیگراد به طور 
وسیع در پیل های سوختی پلیمری در دمای بالای 

100 درجه سانتیگراد مورد استفاده قرار می گیرد.
بار در کشور طراحی و  اولین  این طرح برای  در 
ساخت پیل سوختی غشای الکترولیت پلیمری با 
رویکرد خوداتکایی و استفاده از توانمندی های ملی 
برای ساخت اجزای کلیدی پیل سوختی انجام شده 
است. برای این منظور غشاهای جایگزین نفیون بر 
پایه نانو کامپوزیت های پلی بنزایمیدازول تولید شد. 
تولید این غشای نانوکامپوزیتی بر پایه این پلیمر و نانو 
ذرات با ساختار پروسکینی از نوآوری های این طرح 

محسوب می شود.
ساخت  در  محصول  این  کاربردهای  جمله  از 
و  برق  خانگی  تولید  منظور  به  سوختی  پیل های 
حرارت به جای موتورخانه های فعلی است. با توسعه 
این فناوری می توان به تولید پیل های سوختی یک 
کیلوواتی با کاربرد برق پشتیبان در ساختمان های 

مسکونی و تجاری اقدام کرد.
این طرح در برنامه »نانو مچ« ستاد توسعه فناوری 
نانو به منظور توسعه و تجاری سازی ارائه و تصویب 

شده است.

مطالعه دانشمندان نشان می دهد می توان با معاینه چشم، موفق به پیش بینی 
زودهنگام امکان ابتلا به آلزایمر شد.

در حال حاضر به منظور تشخیص قطعی بیماری آلزایمر، پزشکان مجبورند اسکن 
"برش نگاری با گسیل پوزیترون")PET(   را از مغز بیماران بگیرند. با این حال، نه 
تنها این فرآیند هزینه بر بوده بلکه نیازمند تزریق ردیاب های رادیواکتیو به بدن بیمار 
است. به تازگی محققان مدعی  شده اند می توان با اسکن ساده چشم امکان ابتلا به 
این بیماری را به طور زودهنگام تشخیص داد. در بیماری  آلزایمر، پلاک هایی متشکل 
از پروتئینی موسوم به "بتا آمیلوئید" در مغز بیماران شکل می گیرد که به سلول های 
مغزی آسیب رسانده و آن ها را نابود می کند. در واقع اسکن  PET هم به دنبال همین 
پلاک ها می گردد. تیمی از دانشمندان "مرکز پزشکی سدارز-سینای" در امریکا بر 
اساس یک مطالعه قبلی، دریافتند همین میزان انباشت های پروتئین بتا آمیلوئید در 
شبکیه )واقع در پشت چشم( هم شکل می گیرد و میزان پلاک  شناسایی شده در 

این بخش با میزان پلاک موجود در نواحی مغزی بیماران آلزایمری برابری می کند. 
این بدین معناست که می توان امکان بروز آلزایمر را سال ها قبل از ظهور علائم واقعی 
آن، با استفاده از اسکن چشم پیش بینی کرد. در یک پژوهش بالینی، 16 بیمار مبتلا 
به آلزایمر پس از نوشیدن محلولی حاوی کورکومین، معاینه چشم را از سر گذراندند. 
این ماده که در زردچوبه هم یافت می شود، موجب شفاف شدن پلاک های آمیلوئید 
در شبکیه چشم بیماران می شود بنابراین می توان پلاک ها را به آسانی شناسایی کرد. 
زمانی که محققان اسکن های چشم بیماران را با گروه کنترل متشکل از افراد سالم 
مقایسه کردند، ارتباط بین پلاک ها در شبکیه و مغز مشخص شد. دکتر "کیت ال. 
بلاک" )Keith L. Black(، یکی از رهبران این مطالعه، گفت: امیدواریم بتوانیم اسکن 
چشم را به عنوان یک ابزار غربالگری جهت شناسایی زودهنگام آلزایمر به کار ببریم 
تا بتوانیم با دارو و تغییر دادن سبک زندگی فرد در روند ابتلای وی به آلزایمر مداخله 

کنیم و آن را تغییر دهیم.

یک شرکت خودروسازی از اتومبیل »اس یو وی« 
سوختی  سلول  دارای  که  کرده  رونمایی  جدیدی 
هیدروژنی است و حتی در سرمای 30- درجه سانتیگراد 
نیز حرکت می کند. این خودرو 2018 به بازار می آید.

شرکت هیوندای سال گذشته طرح اولیه خودرویی با 
سلول سوختی هیدروژنی به نام FE Fuel Cell  را در 
نمایشگاه ژنو عرضه کرد. این شرکت اکنون تصاویری از 
یک خودروی SUV با سوخت هیدروژنی رونمایی کرده 
که سال آینده به بازار می آید.مهمترین نکته درباره این 
خودرو وجود سلول سوختی هیدروژنی است. این شرکت  

از سال 2013 میلادی فروش خودروهایی با این ویژگی 
را به طور محدود آغاز کرده اما معتقد است خودروی 
پیشین،  های  نمونه  به  نسبت  جدیدش  هیدروژنی 
موتور  با  دارد.این خودرو  بهتری  کارآمدی  و  عملکرد 
120 کیلوواتی)161 اسب بخار( نسبت به نسخه قبلی 
20 درصد قدرت بیشتری دارد. همچنین افرادی که در 
شرایط آب و هوایی نامساعد زندگی می کنند نیز  می 
توانند حتی در هوای 30-درجه سانتیگراد از این خودرو 
استفاده کنند. خودروی مذکور به تازگی در کوهستان 
های برفی استرالیا  آزمایش شده است.  به گفته شرکت 

تولید سلول  از هزینه های  این خودرو  در  هیوندایی 
سوختی نیز کاسته شده است. همچنین خودرو می تواند 
مسافت 580 کیلومتر را بدون نیاز به سوخت طی کند. 
این سلول سوختی خود به تنهایی با 60 درصد کارآمدی 
فعالیت می کند.داخل خودرو نیز صفحه های نمایش  از 
شلوغی داشبور کاسته اند. صندلی ها نیز از چرم مصنوعی 

و الیاف تهیه شده اند.
 هنوز قیمت این خودرو مشخص نیست اما هیوندای 
اعلام کرده این خودرویSUV سال آتی در کره جنوبی 

رونمایی می شود.

امکان تولید خانگی برق و حرارت با پیل های سوختی محققان کشور

تشخیص زودهنگام آلزایمر با معاینه چشم

خودروی هیدروژنی قدرتمند به بازار می آید

حققان نوعی پوست مصنوعی انعطاف پذیر برای روبات ها ساخته اند که خود را 
ترمیم می کند.

محققان دانشگاه Vrije در بروکسل نوعی پوست مصنوعی ساخته اند که قابلیت 
های خودترمیمی را تقلید می کند. این پوست، زخم و جراحات وارده به روبات ها 
هنگام انجام عملیات را ترمیم می کند. به گفته کارشناسان توسعه بیشتر این فناوری  
به روبات های جنگنده )مانند ترمیناتور( کمک می کند خود را ترمیم کنند تا بتوانند 
به مبارزه ادامه دهند. اکنون مدتی است که محققان دانشگاه Vrije   مشغول آزمایش 
نرم روبات ها هستند. این نوع روبات از مواد انعطاف پذیر و با الهام از بافت بدن انسان  
ساخته می شود. انعطاف پذیری کاربردهای مختلفی را برای نرم روبات ها ایجاد می 
کند مانند برداشتن و کنترل اشیای نرم در صنایع غذایی یا انجام عمل های جراحی 
کوچک و غیر تهاجمی.  همچنین آنها نقشی مهم  در تولید پروتزهای طبیعی دارند. 
اما این مواد نرم همیشه در خطر بریدگی یا فشردگی قرار دارند. در این حالت بخش 
های آسیب دیده باید جایگزین شوند اما در روش جدید در نرم روبات ها از نوعی 
پلیمر لاستیکی استفاده می شود که قابلیت ترمیم خود را دارد.  به گفته پروفسو ر 
برام واندربروگ مدیر این پروژه تحقیقاتی، با استفاده از این ماده می توان روبات هایی 
سبک تر و ایمن تر ساخت. همچنین این روبات ها به تعمیرات کمتری نیاز خواهند 
داشت.  دانشمندان برای تولید این ماده از  پلیمرهای  ژله ای مانند استفاده کردند که 
در مجاورت گرما با یکدیگر ذوب و سپس خنک شدند.  این ماده هنگام  آسیب دوباره 
به شکل اولیه خود بر می گردد و به طور کامل ترمیم می شود. به همین دلیل از آن 
در بخش های روباتیک )دست روبات، ماهیچه مصنوعی( استفاده شد.  این مواد در 

شرایط مخصوص آزمایش شدند و  پس از آسیب به طورکامل خود را ترمیم کردند.

کوادکوپتری با قابلیت شلیک و حمل 
تسلیحات نظامی

یک استارت آپ امریکایی از کوادکوپتر سفارشی رونمایی کرده که قادر به حمل و 
شلیک کردن تسلیحات مختلف نظامی است. از جمله این تسلیحات می توان به 
تفنگ های نیمه خودکار و پرتابگرهای نارنجک اشاره کرد. این شرکت امریکایی در 
فلوریدا واقع شده و به تازگی از سامانه TIKAD رونمایی کرده است. این کوادکوپتر 
که می تواند تسلیحاتی تا وزن 10 کیلوگرم را حمل کند، از راه دور عمل می کند 
و در حال حاضر نیازمند یک اپراتور انسانی است. شرکت سازنده به دنبال یافتن 

اسپانسرهایی برای بسط دادن قدرت مانوردادن فناوری ابداعی است.
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استاندار قم: 

حل مشکلات بافت فرسوده اطراف حرم مطهر 
هم افزایی مسئولان  می طلبد

استاندار قم گفت: تحقق طرح های مرتبط با نوسازی بافت فرسوده محدوده حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( نیازمند هم افزایی بیشتر همه مسئولان استان است. 
سید مهدی صادقی در جلسه شورای سازمان نوسازی و بهسازی اطراف حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( با تاکید بر اولویت بندی چند طرح مهم اطراف حرم 
مطهر افزود: این طرح ها باید با اولویت مرکزیت حرم کریمه اهل بیت)س( مشخص 

شود.
محسن بهشتی معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم نیز در این جلسه با 
اشاره به 10 طرح اولویت دار در اطراف حرم مطهر و تصویب آنها اظهار داشت: 
2 طرح ساماندهی میدان آستانه و سکونت گاه های بافت فرسوده اطراف حرم و 
آزادسازی2 هکتار زمین میدان تره بار در میدان مطهری از اولویت های سال 96 
است.طرح جامع توسعه حرم حضرت فاطمه معصومه)س( در افق 1420 که شامل 
فضاهای زیارتی، خدماتی و پشتیبانی زائران و مجاوران حضرت معصومه)س( می 
شود، مورد بررسی قرار گرفت. بر اساس مصوبات کمیسیون ماده پنج استان قم، 
عمده طرح توسعه حرم مطهر حضرت معصومه)س( در ضلع جنوبی حد فاصل 
خیابان شبستان تا مدرسه حجتیه، در ضلع شرقی تا تقاطع عمار یاسر و در ضلع 
غربی، به موازات توسعه حرم مطهر، از پل علیخانی تا پل حجتیه، فضای باز رودخانه 

پوشیده شده و مانند صحن جوادالائمه)ع( در اختیار زائران قرار می گیرد.
همچنین اجرای طرح توسعه ضلع شرقی حرم مطهر حضرت معصومه)س( در 
محدوده ای به مساحت 29 هزار متر مربع و زیربنای 50 هزار متر مربع از سال 
1387 آغاز شده است.این طرح با هدف تامین فضای سرپوشیده مورد نیاز حرم، 
ساماندهی و پیاده راه سازی محور خیابان ارم، ایجاد سازمان فضایی آراسته و 
کارآمد در مجاورت شرقی، ساماندهی شبکه تردد و دسترسی های شرقی و انتقال 
و جا به جایی واحدهای تجاری در حال اجرا است.فضاهای طراحی شده شامل 
شبستان با زیربنای هشت هزار و 100 مترمربع، صحن با زیربنای هشت هزار و 
900 مترمربع، فضاهای سر پوشیده ورودی شبستان، رواق ها و راهروهای ارتباطی 
با زیربنای هشت هزار و 300 مترمربع و کتابخانه با زیربنای 11هزار و 200 مترمربع 
در چهار طبقه است. میدان مطهری قم در هسته مرکزی شهر قم قرار دارد که 
بازار تره بار در بخشی از این میدان فعال است. وی با تاکید به ضرورت تلاش برای 
استفاده از همه ظرفیت های دولتی برای اجرای این 2 طرح گفت: کلیت طرح های 

دیگر نیز تصویب شده است که در جلسات آینده برآورد هزینه انجام خواهد شد.
10 طرح بهسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( در جلسه شورای 
سازمان نوسازی و بهسازی اطراف حرم کریمه اهل بیت با حضور تولیت آستان 

مقدس حرم حضرت معصومه)س( و استاندار قم به تصویب رسید.
در حال حاضر یک هزار و 800 هکتار بافت فرسوده در مناطق مختلف قم 

وجود دارد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

توسعه صنعتی قم باید بر اساس ظرفیت زیستی 
استان باشد

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: توسعه و استقرار واحدهای 
صنعتی در استان قم باید بر اساس ظرفیت زیستی استان صورت بپذیرد تا سلامت 

عمومی جامعه را با مخاطره مواجه نکند. 
سید رحمان دانیالی در جلسه کارگروه مخاطرات زیست محیطی  اظهارداشت 
: این اداره کل همواره در راستای دستیابی به اقتصاد مقاومتی و توسعه پایدار، از 
فعالان صنعتی حمایت کرده است، اما توسعه و استقرار واحدهای صنعتی باید بر 
اساس ظرفیت زیستی استان صورت بپذیرد تا تعدد واحدهای آلاینده سلامت 

عمومی جامعه را با مخاطره مواجه نکند. 
وی در ادامه افزود: گازرسانی به واحدهای صنعتی و تغییر سوخت آنها اقدامی 
مؤثر در کاهش آلوگی هواست، اما گازرسانی به برخی واحدهای صنعتی آلاینده 
پیرامون شهر قم که به درستی جانمایی نشده اند، باعث پاگیر شدن هرچه بیشتر 
آنها می شود، در صورتی که جابجایی واحدهای صنعتی به شهرک ها و نواحی 

صنعتی بسیار مهم است. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه متأسفانه نیروگاه سیکل 
ترکیبی قم حتی در فصول گرم سال هم گاهی از سوخت گازوئیل استفاده می 
کند، اظهار داشت: ارائه تسهیلات به واحدهای صنعتی آلاینده که بتوانند از 
تجهیزات و فناوری های کاهش آلایندگی بهره مند شوند، مسأله مهمی است که 

در ستاد اقتصاد مقاومتی استان قم آن را پیگیری خواهیم کرد. 
وی در پایان با اشاره به شکایت های متعدد مردم و مسؤولان بخش سلفچگان 
از آلودگی های زیست محیطی در این منطقه، خاطرنشان کرد: با توجه به نزدیک 
بودن سکونتگاههای شهری و روستایی به شهرک صنعتی سلفچگان، هرگونه 
توسعه و استقرار واحدهای صنعتی در این منطقه، باید بر اساس کار کارشناسی 
دقیق و مدون صورت بپذیرد تا شاهد آثار زیانبار آن بر سلامت عمومی جامعه 

نباشیم. 

عضو شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد

ضرورت توقف دفن اموات در داخل شهر قم 
عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: باید دفن اموات در داخل این شهر متوقف 

شود، در این راستا در شورای شهر برای احداث آرامستان دارالسلام تلاش کردیم.
امیر علی احمدی با اشاره به ضرورت توقف دفن اموات در شهر قم اظهار کرد: 
باید دفن اموات در داخل این شهر متوقف شود، در این راستا در شورای شهر 
برای احداث آرامستان دارالسلام تلاش کردیم و امکانات لازم را به این آرامستان 

رساندیم. 
وی با بیان اینکه باید آرامستان دارالسلام، قبرستان دوم شهر قم باشد اظهار کرد: 
دو هزار قبر در این آرامستان ساخته و جاده سازی برای آن انجام شده است و 
آب و برق را به آرامستان دارالسلام رساندیم، اما کار در این آرامستان پیش از بهره 

برداری کامل متوقف شد. 
عضو شورای اسلامی شهر قم افزود: مدیریت شهری باید به دنبال استفاده و بهره 
برداری از آرامستان دارالسلام باشد، باید مدیران استان قم به دنبال به بهره برداری 
رسیدن آرامستان دارالسلام باشند که این مساله می تواند در رفاه مردم موثر باشد. 
امیر احمدی متوقف شدن دفن اموات در شهر قم را نیازمند همکاری تمام 
دستگاه ها دانست و تصریح کرد: تدفین مردگان در این شهر از لحاظ منظر شهری، 
بحث ترافیک و مسائل زیست محیطی مشکلاتی را به دنبال دارد، نباید قوانین در 
این زمینه زیرپاگذاشته شود، دستگاه های مختلف برای توقف تدفین اموات در شهر 
قم صورتجلسه امضا کردند. وی ادامه داد: ارگان های مختلف استان قم در زمینه 
تصادفات درگیر هستند، باید این ارگان ها اقدامات مشترکی را برای کاهش آمار 
تصادفات در قم انجام بدهند و وحدت عمل دستگاه ها موجب کاهش هزینه ها 
خواهد شد.  عضو شورای اسلامی شهر قم در پایان خاطرنشان کرد: عدم همکاری 
دستگاه های مختلف با یکدیگر موجب موازی کاری و کاهش موفقیت طرح ها 
می شود، به عنوان مثال همه نهادها بودجه فرهنگی دارند، اما اگر هر نهاد بخواهد 
به صورت مجزا یک کار فرهنگی کوچک را انجام بدهد، موازی کاری رخ می دهد 

و هزینه ها افزایش پیدا می کند. 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد

اجرای طرح تبادل دفتر و کتاب کهنه با دفتر نو 
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از اجرای طرح تبادل دفتر و 
کتاب کهنه با دفتر نو در غرفه های بازیافت سطح شهر در آستانه سال تحصیلی 

جدید خبر داد. 
سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به اجرای طرح های مختلف با موضوع تبادل 
پسماند خشک در غرفه های بازیافت، گفت: طرح هایی همچون تبادل گل و گیاه، 
کتاب، لوازم ورزشی با پسماند خشک در غرفه های بازیافت مستقر در مناطق 
هشتگانه در حال اجرا است. وی استقبال شهروندان از اجرای طرح های مذکور را 
مطلوب عنوان کرد و افزود: در تلاش هستیم، با ارائه آموزش های مختلف شهروندان 
را نسبت به ضرورت تفکیک پسماند در منازل حساس کرده و با اجرای طرح های 

تبادل انگیزه شهروندان را برای انجام تفکیک تقویت کنیم.
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم به اجرای طرح تبادل دفتر و 
کتاب کهنه با دفتر نو در سطح غرفه های بازیافت اشاره کرد و گفت: مقادیر بالایی از 
دفتر و کتاب هرساله پس از امتحانات آخر سال دانش آموزان به عنوان پسماند کنار 

گذاشته می شود، در صورتی که می توان آنها را دوباره به چرخه مصرف بازگرداند.
به گفته میرابراهیمی، این طرح در 25 غرفه بازیافت سطح شهر اجرا می شود و 

شهروندان می توانند کتب و دفاتر کهنه خود را با دفاتر جدید مبادله کنند.
وی ابراز کرد: هر کیلو دفتر و کتاب کهنه معادل 500 تومان محاسبه می شود و 

شهروندان می توانند در ازای آن از دفاتر نو بهره مند شوند.

فیلمبرداری بزودی آغاز می شود 

تکمیل پیش تولید نخستین فیلم بلند قم

با تکمیل مراحل پیش تولید ساخت فیلم بلند »هستی«، فیلم برداری نخستین فیلم بلند 
قم به زودی کلید می خورد. 

تهیه کننده و کارگردان فیلم هستی در گفت و گو با ایرنا، این فیلم را نخستین فیلم بلند 
ساخته شده توسط شرکت های فیلم سازی مستقر در قم عنوان کرد و افزود: پیش تولید این 
فیلم از سه ماه پیش در قم کلید خورده و فیلمبرداری آن نیز اوایل شهریورماه امسال آغاز می 
شود. سید روح الله حسینی با بیان اینکه مراحل پیش تولید فیلم که از سه ماه گذشته آغاز 
شده در حال اتمام است گفت: بازیگران در حال تمرین پیش از تولید هستند و فیلمبرداری 
این فیلم بلند تا آخر شهریور ماه ادامه می یابد. وی گفت: فیلم نامه فیلم هستی نوشته علی 
بیطرفان از رمانی به همین نام نوشته فریده باقری به نگارش در آمده است که درون مایه 

اجتماعی دارد و به مسائل روز جامعه در مورد ازدواج جوانان می پردازد.
وی با تاکید بر اینکه با پایان فیلمبرداری، مراحل فنی و تدوین این فیلم آغاز می شود ادامه 
داد: آخر آبان ماه زمان پیش بینی شده برای اتمام کار تدوین این فیلم است که پس از آن 
این فیلم بلند در گروه هنرتجربه و سینمای خانگی توزیع و سپس در شبکه های مختلف صدا 
و سیما پخش می شود. وی با بیان اینکه در این فیلم بیش از 50 بازیگر به ایفای نقش می 
پردازند ادامه داد: تعداد زیادی از این بازیگران از میان بازیگران قم انتخاب شده و نقش اصلی 
را دختری بنام ستایش موسوی بازی می کند و بازیگرانی مانند مجید مشیری، شیوا خنیاگر 
و حدیثه تهرانی نیز در این فیلم بلند به ایفای نقش می پردازند. کارگردان و تهیه کننده فیلم 
سینمایی هستی ادامه داد: این فیلم دارای بیش از 35 لوکیشن و محل فیلمبرداری از جمله 
بیمارستان، دانشگاه، رستوران، مرکز اعصاب و روان و کارخانه پدر هستی است که تمام این 
مکان های فیلم برداری در قم واقع هستند. حسینی هزینه ساخت این فیلم را 3 میلیارد و 
500 میلیون ریال برآورد کرد و گفت: فیلم فوق توسط شرکت فیلمسازی سیما نمای کوثر 

کویر ایرانیان که دفتر اصلی آن در قم است، تهیه می شود.
سید روح الله حسینی متولد 1352 در شهرمقدس قم. در سال 1368 با فعالیت در کانون 
پرورش فکری کودکان و نوحوانان و انجمن سینمای جوانان ایران آغاز به فیلمسازی کرد. وی 
از سال 1373 بعنوان دستیار کارگردان به سینمای حرفه ای ورود و برنامه ریزی و دستیاری 
کارگردان در دهها فیلم سینمایی و سریال تلویزیونی را تجربه کرد. این فیلمساز تهیه کنندگی 
و کارگردان تلویزیون را از سال 1380 آغاز کرد. سایه روشن، پایان تاریکی، مردمردستان 

بیداری، جستجو در مه، خواستگاری ضربدر چهار و سیسیلی ها از جمله آثار حسینی است.
**رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم نیز در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا گفت: رویکرد اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، رویکرد حمایتی از هنرمندان و آثار 
هنری است به همین منظور سیاست ما حمایت مادی و معنوی از آثار هنری از جمله تولیدات 
سینمایی در استان است.محمد کاظم رضوانی با خوب توصیف کردن فیلم نامه این اثر، افزود: 
آسیب های اجتماعی، ازدواج و آثار به تاخیر انداختن آن محور اصلی این فیلم می باشد که 
با فیلم نامه خوب این موضوع ها مورد بررسی قرار گرفته است. وی ادامه داد: نظارت کیفی 
ساخت این فیلم به عهده اداره کل فرهنگ و ارشاد قم است. 12 موسسه فرهنگی هنری فیلم 
سازی، 9 آموزشگاه آزاد سینمایی و 2 انجمن سینما جوان و انجمن پویانمایی درقم فعال است 
که نشان از ظرفیت های بسیار قم درحوزه سینمایی است.  ستایش موسوی، بازیگر نقش 
هستی نیز در گفت و گو با ایرنا، فیلم نامه قوی را یکی از نقاط قوت این فیلم سینمایی دانست 
و گفت: تیم حرفه ای و سخت کوش، موضوع اجتماعی و جذاب و نیز فیلم نامه قوی موجب 
شده تا به طور قطع خروجی این مجموعه، بسیار خوب شده و با استقبال مردم مواجه شود. 
وی گفت: بازی در نقش های منفی و سخت را دوست دارم و از جمله دلایل پذیرش این نقش 
هم متفاوت بودن و شخصیت دوگانه هستی به عنوان نقش اصلی فیلم بود. ستایش موسوی 
که در کارنامه هنری خود بازی در سریال عاشقانه، محله گل و بلبل و چندین کار دیگر را دارد، 

نخستین تجربه بازی در فیلم بلند سینمایی را در این فیلم تجربه می کند.
**خلاصه ای کوتاه از داستان فیلم 

هستی دختری مغرور و از خود راضی، متولد شده در خانواده ای ثروتمند است که با وجود 
اینکه در دانشگاه موفق به قبولی در رشته پزشکی شده و خواستگاران زیادی دارد، به دلیل 

مسائلی گرفتار جنون می شودو....

هدف از متلک پرانی چیست؟!

 حمید رضا تقوا

هدف از متلک پرانی چیست؟آیا تحقیر کردن و لذت بردن از طرف مقابل 
است یا موضوع مطلب و هدف دیگری است؟ این موضوع با هر هدفی که 
باشد یکی از رایج ترین و دم دست ترین اشکال مزاحمت ها برای نوامیس و 
دختران و زنان جوان در ایران است. گرچه گاهی اوقات مردان خوش تیپ و 
جذاب از سوی برخی زنان ولنگار نیز، در تیر رس انواع متلک های بعضا زشت 
و مستهجن  قرار می گیرند اما بیشترین قربا نیان متلک ها در کشور ما خانم 
ها هستند. به نظر باید جالب باشد که بدانیم هدف برخی از پسران و مردان 
جوان از حرکاتی که از آن به عنوان مزاحمت های خیابانی برای زنان یاد می 
شود از چه انگیزه ای نشأت می گیرد؟ شاید در نگاه اول بنظر برسد هدف 
سؤاستفاده است .اما مطالعات کوتاهی که در شهرهای متفاوت روی این نوع 
مزاحمت ها انجام شده و نظر بسیاری از روان شناسان و جامعه شناسان حاکی 
از آن هست که حقیقت این است که هدف ازایجاد مزاحمت، ارضای نیازهای 
جنسی نیست!و یا چنانچه هست درپایین تر درجات طبقه بندی ناهنجاری ها 
قرار دارد.درواقع نتایج تحقیقات نشان می دهد که بیشترین لذت مردانی که 
قصد مزاحمت های خیابانی را دارند،احساس قدرت و برتری و تحقیر جنسی 
طرف مقابل است که در قالب کلام یا تماس گروهی بروز پیدا می کند. این 
تحقیر کردن از ویراژ دادن در مقابل دختر خانم ها برای به رخ کشیدن به 
اصطلاح توانائی هایشان، ترمز کردن  و متلک پرانی و تمسخر و گاهی اوقات 
هم با فحاشی شروع شده تا تنه زدن و تعرض های جسمی در حد و حدود 
مختلف ادامه می یابد.. این مزاحمت ها یک صدا و آوای آزار دهنده ، یک کلام 
تا آزارهای جسمی و جنسی  و احساس نا مطلوبی را در زنان ایجاد می کند و 

احساس آرامش  و امنیت روانی آنان را  متزلزل می سازد.
البته در کنار تمامی عوامل فوق که زمینه بروز آن با کنش ها و واکنش های 
طرف مقابل رو به رو می شود نباید از نقش و اهمیت و ظاهر برخورد و پوشش 
خانم ها چشم پوشی کرد. هر چند آمار رسمی از حجم و تعداد مزاحمت های 
اینگونه که زنان در خیابان ها با آن مواجهه می شوند وجود ندارد، اما نبود 
آمار دلیل برکتمان ماجرا نیست. مهم این است که در انواع مزاحمت های 

ذکر شده حقی از حقوق شهروندان زنان جامعه ضایع می شود. هرچند که 
در بسیاری مواقع کار به مراجع رسمی مثل دادگاه برای تنبیه متجاوز کشیده 
نمی شود بلکه در این زمینه حتی فرهنگ سازی ساده ای نیز اندیشیده نمی 
شود. به عنوان نمونه ای دیگر بر اساس آخرین پژوهشی که چند سال پیش 
توسط یک مرکز تحقیقاتی خصو صی انجام شده هر زن یا دختری در جوامع 
شهری در ایران به میزان مسافتی که طی می کند یا مدت زمان حضورش 
در سطح خیابانها در هر تردد شهری بین 1 تا 20 بار به لحاظ مزاحمت های 
کلامی،فیزیکی وچشمی و نگاه نامناسب و آزار دهنده و نیز آزارهای رو حی 
و روانی و کلامی از سوی برخی مردان و پسران هوس باز قرار می گیرند.)به 
نقل از روزنامه ابتکار(تقریبا می توان گفت که بیشترین زنان در دوران جوانی 
و میان سالی و با هر نوع پوششی و با هرترکیب ظاهر و چهره در تمام ساعات 
شبانه روز و با انواع گسترده مزاحمت های خیابانی مواجهه می شوند.هرچند 
این اتفاق می تواند برای خانم هایی که به نحوی پوشش مناسبی دارند به مراتب 
کمتر پیش بیاید.اما بالآخره این موضوع قسمت عمده ای از  وجدان انسان 
های بیدار و دلسوز جامعه زنان ومردان را جریحه دار نموده واحساس تنبیه 
متجاوزان به حقوق دیگران را برمی انگیزاند. برخی از روان شناسان مشکلات 
شخصیتی و رو انی را عامل مهمی در ایجاد مزاحمت خیابانی می دانند ودر 
مقابل جامعه شناسان مشکلات ساختاری و مسائل بنیادی را که جامعه با آنها 
درگیر هست به عنوان مهمترین عامل این موضوع مطرح می کنند. در این 
راستا همانگونه که گفته شد شاید زنان بی تقصیر نباشند. مزاحمان خیابانی در 
بیشتر موارد مزاحم زنانی می شوندکه پوشش و رفتاری مغایر با عرف جامعه 
دارند و حتی در موارد غیر ضروری در زمان و مکان نا مناسب تردد می کنند. 
البته رفتار مردی که برای زنان یا دختران مزاحمتی ایجاد می کنند اینگونه 
مزا حمت ها توجیه پذیر نیست اما برخی زنان نیز خودشان زمینه اینگونه 
مزاحمت ها را فراهم می نمایند.البته همانگونه که در سطور پیش گفته شده 
خشکانیدن ریشه ای این رفتارهای نا بهنجار و آسیب اجتماعی شاید نیازمند 
طی مسیری طولانی و اندیشیدن راهکارهای متعدد باشد.بسیاری ازکارشناسان 
تربیت، اشاعه فرهنگ اسلامی والگوهای اخلاقی و تر بیتی را بهترین راهکار 
رفع این آسیب اجتماعی می دانند.فارغ از مشکلات جسمی و روحی افراد،اگر 

به گذشته مزاحمان خیلبانی نگاهی بیندازیم قاعدتاَ در می یابیم که این افراد از 
نوع پرورش، تربیت صحیح، سبک زندگی و الگو پذیری مناسبی درخانواده خود 
برخوردار نبوده اند. البته تحقیقی دیگر نشان می دهد جدای از زمینه و بستر 
رشد و پرورش چنین خانوارهایی بیکاری و عقده های سر کوفت شده یکی از 

علل مهم مزاحمت های خیلبانی در بین مردان می باشد.
با این و صف چه باید کرد ؟!

قبل از هر چیزی فردی که به چنین رفتارهایی اقدام می کند باید خودش 
فکر کند با به خطر انداختن امنیت روانی قشر و سیع و جوانی از جامعه و 
خانواده هایشان چه چیزی نصیبش می شود واگر در مؤقعیت مشابه همین 
اتفاق برای همسر،دختران وخواهران خویش می افتاد خودش در چه جبهه ای 
قرار می گرفت؟!در کنار این مهم خانم ها هم تا سر حد امکان با رفتار و پوشش 
مناسب باید پیشگیری های لازم را داشته باشند. خانواده ها هم تمهیدات لازم 
را برای حضور دور از آسیب همسر و فرزند و دختران خویش در جامعه فراهم 
آورند. خیلی نگذشته زمانی که یک دختر بنا بود به مدرسه یا دانشگاه برود، پدر 
یا برادرانش تا جایی که امکان داشت او را مشایعت می کردند  و یا اگر زمان 
بازگشت او بود حداقل سرکوچه و دم در می ایستادند تا محیط کوچه را که 
ناامن تر ازخیابانهای اصلی است برای تردد دختران جوان امن کنند.البته در این 
کار هم نباید آنقدر زیاده روی  و وسواس بخرج داد که زمینه رفتارهای پنهانی 
طرف مقابل  فراهم شود.ولی از طرف هر کدام از اعضای جامعه به عنوان کسانی 
که همراه دیگران سوار یک کشتی هستند  و سر نوشت مشترکی دارند ولو به 
اندازه تذکر زبانی یا نگاهی که حاکی از تأسف باشد باید نسبت به این رفتارهای 
ممیز نشده و بی قاعده عکس العمل نشان داده و حساس بود.تا سنت شکنان  
و هنجار شکنان بدانند که جامعه در برابر حرکات وافعال و حتی بیان خارج از 
نزاکت آنان حساس بوده و نسبت به آن واکنش بجا ومناسب نشان خواهد داد. 
و این باید به نظارت همگانی برای جلوگیری از رفتار هنجار شکنان اجتماعی 
)یعنی جلو گیری از بد حجابی و نیز متلک پرانی جوانان نسبت به این خرد ه 

رفتارها در برابر رفتار کلان جامعه تبدیل گردد.
البته تربیت خانوادگی  و نهادگاه اصلی به سمت و سوی حجاب برتر و یا 
پوشش در حد متعارف  و نجیبانه از خانواده نشأت می گیرد. گرچه برخی 
از جوانان امروز علیرغم تربیت در خانواده نجیب و با حجاب برتر امروزه بعضا 
رفتاری متناقض از خود بروز می دهند. ولی باید به دختران جوان میدان داد 
تا در چند حرکت آزمون و خطا نتیجه عدم پو شش مناسب خود در جامعه را 
درک کرده و پس از آن به سوی حجاب به عنوان الگوی مناسب رفتار فرهنگی 
و سنتی ایرانیان توجه کنند که در تمام طول تاریخ از دوران پیامبری زردشت 
تاکنون حجاب به نحوی از انحاء برازنده دختر ایرانی بوده و او را در شرایط برتر 
قرار داده است. این تریبت و آموزش بیشتر از همه باید در ابتدا در نهادهای 
آموزشی خصوصا وزارت آموزش و پرورش و رسانه ملی) صدا و سیما( جدی 
گرفته شده  و با الگوهای تربیتی نوین دقت در حجاب را به دختران ، فرزندان 
و خواهران مان بیاموزند. برای این مهم حتی گنجاندن واحد درسی حجاب و 
عفاف و صیانت از خانواده در دوران تحصیلی دبیرستان پیشنهاد می گردد. 
وقتی عدم رعایت پو شش مناسب با نمونه های بزه رخ داده برای دختران 
جوان ما مشخص و مدلل گردد ذاتا تمایل به این واجب فراموش شده خواهند 
داشت. از آن طرف قانونگزار هم باید با در نظر گرفتن یک سری محرومیت 
ها و امتیازات اجتماعی زمینه ارتکاب مجدد عدم رعایت حجاب را به حداقل 
برساند.البته مزاحمت های خیابانی در قانون جرم محسوب می شود  و برای آن 
محکومیت حبس از 6 تا 9 ماه و 74 ضربه شلاق در نظر گرفته شده است، که 
شایسته است  به تناسب فرهنگ اجتماعی و خانوادگی وتربیتی متلک پرانان 
راههای تشویقی و ایجابی مد نظر قرار گیرد نه راههای شداد و غلاظ که غالب 
اوقات نتایج عکس خواهد داد.چرا که قانونی که متناسب با فطرت به ودیعه 
نهاده شده و الهی انسانها نباشد مسیر ناحقی را ترسیم خواهد نمود  و به سر 

کوفت های اجتمای فردی  و روانی  تبدیل می گردد. 
*** محقق و تحلیلگر امور اجتماعی وفرهنگی






